




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,834,000یک مثقال طلا

1,115,900یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,900,000سکه بهار آزاد ی

10,920,000سکه امامی

5,450,000نیم سکه

2,820,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

آگهی مزایده اموال غیرمنقول نوبت  دوم
 به موجب اجراییه صادره از شعبه 1 دادگاه عمومی خانواده قم که در شعبه 1 اجرای 
احکام مدنی به شماره 1/94ج/882 - ثبت گردیده له آقای علی حسنی و علیه آقای 
مرسل اسدی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 2/073/270/000 ریال در حق 
محکوم له و مبلغ 103/663/500 ریال به عنوان نیم عشر در حق صندوق دولت، شخص 
ثالث آقای سید ابراهیم موسوی در قبال بدهی محکوم علیه پلاک ثبتی 2306/61 - 
اصلی بخش 2 قم را معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است ضمنا 
ماده 51 قانون اجرای احکام مدنی قابل اجرا است. احتراما در رابطه با پرونده شماره 
بایگانی 940882 مورخ 95/1/24 اینجابن به اتفاق نماینده خواهان بمنظور ارزیابی به 
محل وقوع ششدانگ ملک پلاک ثبتی 2306/61 با شماره 98382 در دفتر 558 صفحه 
290 مراجعه و در حضور آقای سید ابراهیم موسوی بازدید و معاینه بعمل آورده لذا نتیجه 

بازدید و نظریه کارشناسی بعرض میرسد. 
عرصه ملک با سند ششدانگ به متراژ 102 متر مربع واقع در قم خیابان سوم خرداد 
خیابان 16 متری امام حسین کوچه نهم پلاک 58 با حدود اربعه شمالا بطول هفده 
متر دیوار به پلاک پنجاه و دو فرعی. شرقا بطول شش متر درب و دیواریست به شارع 
هشت متری. جنوبا بطول هفده متر دیوار به پلاک بیست و چهار فرعی. غربا بطول 
شش متر دیوار به پلاک باقیمانده دوهزار و سیصد و شش اصلی. در این مقدار عرصه دو 
طبقه ساختمان بصورت شمالی ساز شامل زیرزمین و یک طبقه روی آن با هر طبقه 
68 متر مربع زیربنا بنا گردیده، کف طبقات و حیاط موزاییک فرش است و دیوارهای 
داخلی تا ارتفاع یک متر سنگ و مابقی سفید کاری و رنگ آمیزی می باشد در هر طبقه 
از ساختمان هال و یک اطاق خواب و آشپزخانه اپن با کابینت قرار دارد نما خارجی در 
حیاط و کوچه زیرکار 1/5 متر سنگ و مابقی آجر است و یک ایوان به مساحت 4 متر 
در جلوی پذیرایی طبقه اول وجود دارد که بوسیله سرویس پله به حیاط وارد می شود 
و یک واحد سرویس بهداشتی در گوشه حیاط ساخته شده و سرویس بهداشتی طبقه 
زیرزمین در زیر سرویس پله می باشد سقف پشت بام ایزوگام است و ساختمان دارای 

یک انشعاب آب و برق و گاز می باشد. 
 ارزیابی: 

 1 - عرصه 102 متر مربع از قرار هر متر مربع 9/800/000 ریال جمعا 999/600/000 
ریال. 

 2 - اعیانی دو طبقه 136 متر مربع از قرار هر متر مربع 5/000/000 ریال جمعا 
680/000/000 ریال.

 3 - حیاط سازی، نماسازی و خرپشته کلا 70/000/000 ریال.
 4 - امتیاز آب و برق و گاز کلا 50/000/000 ریال.  

جمع چهار ردیف بالا به مبلغ یک میلیارد و هفتصد و نود و نه میلیون ششصد هزار 
ریال 1/799/600/000 ریال. 

 مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 95/06/07 ساعت 9/30  الی 10 صبح به 
آدرس قم، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی، دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از 
مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از 
مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ 
کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده 
مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از 
تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید. 
 رضا زارعی - دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم

سه شنبه - دوازدهم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4063

وزیر اقتصاد از اصلاح نظام پرداخت بر مبنای »کارایی« و »عدالت« 
سخن گفته است. فاکتورهایی که تاکنون لحاظ نشده اند و نتایجی مانند 
ناکارایی اداری، فیش های حقوقی چند ده میلیونی و شکاف عمیق میان 
سطح زندگی کارمندان رده بالا و سایر کارمندان حقوق بگیر را رقم زده 
است. اما با توجه به این مشکلات باید منتظر ماند و دید که نتایج این 

اصلاحات چه زمانی مشحص خواهد شد ؟ 
به گزارش ایسنا، نواقص و ایرادات نظام پرداخت در اقتصاد ایران زمانی 
روشن شد که فیش های حقوقی مدیران دولتی یکی پس از دیگری 
منتشر می شد و بسیاری از کارمندان حقوق بگیر در شرایط وانفسای 
دریافتی های  و  آن ها  دریافتی  میان  می شدند  متوجه  ایران  اقتصاد 
برخی مدیران رده بالا تفاوت فاحشی وجود دارد. موضوعی که بسیاری 
نمی دانستند این بود که فرصت چنین شکافی را قوانین مربوط به نظام 
پرداخت ایجاد کرده بود. قوانینی که اغلب توسط دولت نهم و دهم ارایه 

شده و توسط مجلس نهم تصویب شد و اکنون نیز اجرا می شد.
تبعات مواجهه با چنین شرایطی، در وهله اول برکناری و عزل نیروی 
انسانی بود. چه آن هایی که از تمام ظرفیت ها و روزنه های قانونی برای 
حداکثر سازی دریافتی های خود حداکثر بهره  را گرفته بودند مثل برخی 
مدیران بانک ها و اعضای هیئت مدیره صندوق توسعه ملی و چه آنانی 
که در مقام مسئولان ناظر قادر به جلوگیری از روند این دریافتی های 

نامتعارف را نداشتند.
با این همه پر واضح است که اصلاح وضعیت نظام پرداخت که به گفته 
وزیر اقتصاد و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی عادلانه و کارآمد 
نبود، نه فقط از طریق عزل و برکناری بلکه از راه اصلاح ساختاری 
قوانین موجود و به کار گیری یک قانون یکپارچه بی روزنه و بی استثنا، 
می گذشت؛ موضوعی که ضرورت آن از ابتدای افشای محتوای فیش های 
حقوقی از سوی کارشناسان و مسئولان مطرح شد. یکی از راه هایی که 
برای اصلاح روند پرداخت پرمناقشه پیشین مطرح شد، تعیین سقف 
10 میلیونی برای تمام مدیران حقوق بگیر دولتی از سوی مجلس بود. 
طرحی که چندان مورد وثوق کارشناسان قرار نگرفت. سقف 10 میلیونی 
مناسب نبود چون با توجه به تورم سالانه قابلیت تعمیم در سال های آتی 
را نداشت و هم اینکه بار دیگر به اصل »کارایی« مدیران برای تعیین 

دریافتی  آن ها جهت افزایش بهره وری توجه نشده بود.
نظام پرداخت ایران تفاوت در ارزش مشاغل

تعریف نشدن ارزش مشاغل و بی توجهی به میزان کارایی افراد را در 
نظام پرداخت کشور می توان شاه بیت ایرادات وارد شده بر این نظام از 

سوی کارشناسان امر دانست.
نقش توان تولید ثروت توسط افراد یکی از مواردی است که در نظام 
دستمزد ایران نادیده گرفته شده است. فی واقع بسیاری معتقدند ارقامی 
که  در فیش های حقوقی مدیران مندرج شده و حاکی از دریافتی های 
چند ده میلیونی آن ها است، شاید به ذات خود ایراد نباشد، اگر قطع 
به یقین ثابت شده بود که این افراد به اندازه دریافتی های خود تولید 
ثروت کرده اند. به عبارتی دیگر اگر مکانیزم های نظام پرداخت به نحوی 
داشتند حقوق  کارایی  میزانی که  به  افراد  بود که  ساماندهی شده 
می گرفتند هر یک تلاش می کردند برای دریافت حقوق بیشتر، انرژی، 
زمان، خلاقیت و... بیشتری هزینه کرده و در نتیجه دریافتی آن ها 
می توانست بخشی از سودی باشد که آن ها عاید بخش های تحت 
مدیریت خود کرده اند. موضوعی که در مورد دریافتی ها مدیران برکنار 

شده قابل اثبات نیست و حتی شاید به قول حیدر مستخدمین حسینی، 
معاون وزیر اقتصاد پیشین از خروجی عملکرد بانک ها در سال های 

گذشته بتوان عکس آن را نتیجه گیری کرد.
اهمیت توجه به بهره وری در نظام پرداخت

بسیاری از کارشناسان معتقدند در شرایط کنونی که ماجرای فیش های 
حقوقی مطرح شده است، نباید مسئولان امر به آن سو روند که با انجام 

اقدامات شتاب زده، مشکلات دیگری را رقم بزنند.
به هر حال اگر بسیاری از مدیران خبره، انتظار دارند در ازای خدمتی 
که ارایه می دهند، دستمزد بگیرند و اگر چنین موقعیتی برای بسیاری از 
آن ها فراهم نشود، ممکن است بسیاری از کار در بدنه دولت با این همه 
مشکلات فرار کرده و به حاشیه امن بخش خصوصی پناه ببرند و اگر 
میسر نشد حتی توان خدمت خود را به ادارات کشورهایی بفروشند که 

مطابق با کارایی به آن ها دستمزد می دهند.
دولت با گامی به سوی نظام پرداخت مبتنی بر کارایی

لزوم ساماندهی نظام پرداخت مبتنی بر کارایی اخیرا مورد توجه دولت 
قرار گرفته است. وزیر اقتصاد چندی پیش از تدوین نظام پرداخت مبتنی 
بر »عدالت« و »کارایی«، خبر داد. موضوعی که اولین بار در تظاهرات روز 

قدس مطرح و سپس جزئیاتی از آن ارایه شد.
طیب نیا، توجه به کارایی مدیران در بحث نظام پرداخت را با اهمیت 
دانسته و بیان کرده است که وقتی  بین پرداخت به نیروی انسانی و ارزش 
خدماتی که ارایه می دهد هیچ ارتباط منطقی وجود ندارد. نمی توان انتظار 

کارآمدی داشت و این موضوع باید در نظام پرداخت کشور لحاظ شود.
او همچنین به اشکال دیگر نواقص نظام پرداخت اشاره و اظهار کرده 
است که نظام پرداخت در ایران ناعادلانه است چون در یک نظام پرداخت 
عادلانه برای پرداخت حقوق و مزایا به افراد، حداقل قابل توجهی تعیین 
می شود که بتواند با هشت ساعت کار، دستمزدی متناسب برای یک 
زندگی شرافتمندانه و تامین هزینه هایش دریافت کند و در عین حال 
افرادی که دریافتی های بالا دارند باید یک تفاوت منطقی با حداقل بگیرها 
داشته باشند. طیب نیا »عادلانه« شدن  پرداخت ها را از موارد مورد توجه 

در نظام پرداختی دانست که دولت در دست تدوین دارد.
دولت از چه روشی استفاده خواهد کرد؟ 

هنوز جزئیات آنچه دولت تحت عنوان اصلاح نظام پرداخت برای 
تصویب به مجلس ارسال خواهد کرد،   منتشر نشده است تا رسانه ها 
و افکار عمومی درباره شیوه  آن قضاوت کنند. با این حال این شیوه ها 
تا کنون در کشورهای مختلف اجرا شده است و نتایج قابل قبولی نیز 
در برداشته که دولت می تواند از آن ها بهره ببرد. ماحصل بسیاری از 
شیوه های تجربه شده و مثمر ثمر مورد توجه سازمان بین المللی کار،  
قرار گرفته و این سازمان مواردی که باید حقوق و دستمزد بر پایه آن ها 
تعیین شود را ارایه کرده که این فاکتورها در اختیار وزارت کار قرار دارد و 

اکنون می تواند مورد استفاده قرار گیرد.
با این حال به نظر می رسد که بعد از سال ها تجریه نقصان و ناکارآمدی 
در نظام پرداخت کشور، اکنون جراحی آن،   کار دشواری باشد. اما باید 
دید چقدر دولت در انجام و اجرای آن موفق خواهد شد؟ اقداماتی که 
گرچه لاجرم انجام می شود، ولی شاید به قول مهدی عسلی،  اقتصاد دان 
نتایج آن نه اکنون بلکه 10 و شاید 15 سال بعد آشکار شود و به بیانی 
دیگر دولت یا دولت های بعد بتوانند از ثمرات آن برای اداره بهتر نظام 

اداری بخش دولتی کشور  بهره ببرند.

اظهارنظر کارشناسان در راستای اصلاح نظام پرداخت: 

»نه« به حقوق بی منطق، »بله« به کارآمدی

رئیس کل سازمان مالیاتی ابلاغ کرد:

بخشنامه جدید ارزش معاملاتی و اجاری املاک 
صادر شد

 رئیس کل سازمان مالیاتی بخشنامه مالیاتی ارزش معاملاتی و اجاری سال 1395 املاک 
شهر تهران )مناطق 22 گانه( مصوب کمیسیون تقویم املاک موضوع ماده 64 قانون 

مالیات  های مستقیم را ابلاغ کرد. 
سید کامل تقوی نژاد رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در این بخشنامه آورده است: 
در اجرای مقررات ماده 64 قانون مالیات  های مستقیم مصوب اسفند ماه 1366 و اصلاحیه 
 های بعدی آن، به پیوست لوح فشرده )CD( ارزش معاملاتی املاک شهر تهران )مناطق22 
گانه(، حاوی صورتجلسه کمیسیون تقویم املاک موضوع ماده یادشده به انضمام ضوابط 
اجرایی و جداول ارزش معاملاتی عرصه املاک مزبور که به تصویب کمیسیون مذکور رسیده 
است، جهت اجراء از تاریخ 1-6-1395 ابلاغ می گردد.خاطر نشان می سازد، با توجه به 
مفاد تبصره 3 ماده 64 قانون یاد شده، ارزش معاملاتی املاک مذکور صرفاً برای محاسبه 
انواع مالیات بوده و تعیین مأخذ محاسبه عوارض و سایر وجوه مطابق مقررات قانونی مزبور بر 
مبنای درصدی از ارزش معاملاتی می باشد که به تصویب هیأت محترم وزیران و یا مراجع 
قانونی مرتبط می رسد. لذا، مادامی که درصد مذکور به تصویب هیأت محترم وزیران و یا 
مراجع قانونی ذیربط نرسیده است، ارزش معاملاتی مأخذ محاسبه عوارض و سایر وجوه تابع 
ارزش معاملاتی املاک مصوب کمیسیون مزبور در دوره قبل خواهد بود.همچنین، از آنجایی 
که بعضاً مشاهده گردیده است، برخی ادارات امور مالیاتی پس از ابلاغ ارزش های معاملاتی 
جدید، در پاسخ به استعلام دفاتر اسناد رسمی در خصوص وضعیت اعتبار قانونی گواهی های 
صادره موضوع ماده 187 قانون مالیات های مستقیم که مهلت اعتبار آن منقضی نگردیده 
است، مبادرت به اخذ مابه التفاوت مالیات نقل و انتقال املاک بر اساس ارزش معاملاتی 
جدید و صدور گواهی جدید می نمایند، یادآوری می گردد، گواهی  های صادره بر مبنای 
ارزش های معاملاتی قبلی تا پایان مهلت اعتبار مندرج در آنها دارای اعتبار بوده و ادارات 
امور مالیاتی به صرف ابلاغ ارزش های معاملاتی جدید، ملزم به اخذ مالیات مابه التفاوت و 
صدور گواهی جدید نخواهند بود. در این رابطه ادارات امور مالیاتی ذیربط به منظور تسهیل 
و تسریع امور مؤدیان موظفندضمن راهنمایی دفاتر اسناد رسمی، دفاتر یادشده را از غیر 
ضروری بودن ارجاع مجدد مؤدیان به ادارات امور مالیاتی در خصوص این موضوع، مطلع 
ساخته و در موارد احتمالی ارجاع، بدون فوت وقت بر اساس منویات فوق پاسخ لازم را ظرف 
همان روز به دفتر اسناد رسمی ذیربط اعلام نمایند.بدیهی است حکم مفاد مقررات مزبور در 
خصوص آن دسته از گواهی های موضوع ماده 187 قانون مالیات های مستقیم که به جهت 
اتمام مهلت اعتبار آنها، نیازمند تمدید و یا تجدید بوده و یا مستلزم تغییر نام خریدار باشند، 
جاری نخواهد بود وگواهی های مزبور بایستی بر اساس ارزش معاملاتی جدید صادر گردد.

همچنین مقتضی است با توجه به تغییرات و اصلاحات ایجاد شده در مقررات و ضوابط 
اجرایی ارزش معاملاتی عرصه و   اعیان املاک، نحوه قیمت گذاری عرصه و اصلاح نقشه های 
بلوک بندی مناطق 22 گانه شهر تهران، مراتب به ادارات کل امور مالیاتی تابعه آن امور ابلاغ 
تا با هماهنگی مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات، تمهیدات لازم در خصوص جایگزینی 
ارزش معاملاتی جدید در نرم افزار محاسبه مالیات نقل و انتقال املاک )سایت های مکانیزه 
نقل و انتقال املاک(، به منظور اجراء در ادارات امور مالیاتی ذیربط از تاریخ مذکور صورت 
پذیرد.مزید اطلاع، مجموعه ارزش معاملاتی جدید املاک شهر تهران )مناطق 22 گانه( در 
دست چاپ می باشد که به محض چاپ، جهت بهره برداری ارسال خواهد شد.مسئولیت 
نظارت بر حسن اجرای مفاد این بخشنامه بر عهده مدیران کل امور مالیاتی ذیربط )در شهر 
و استان تهران( خواهد بود.همچنین رئیس کل سازمان مالیاتی در بخشنامه دیگری ارزش 
اجاری عملکرد سال 1394 املاک شهر تهران )مناطق 22 گانه( مصوب کمیسیون تقویم 
املاک موضوع ماده 64 قانون مالیات های مستقیم را ابلاغ کرده است.در این بخشنامه نیز 
آمده است: در اجرای مقررات تبصره 2 ماده 54 قانون مالیات های مستقیم مصوب اسفند 
ماه 1366 و اصلاحیه های بعدی آن، به پیوست لوح فشرده )CD( ارزش اجاری املاک 
شهر تهران )مناطق22 گانه(، حاوی صورتجلس؟ کمیسیون تقویم املاک موضوع ماده یاد  
شده به انضمام ضوابط اجرایی و جداول ارزش اجاری املاک مزبور که به تصویب کمیسیون 
موصوف رسیده است، جهت اجراء برای عملکرد سال 1394 ابلاغ می گردد. مزید اطلاع، 
مجموعه ارزش اجاری املاک شهر تهران )مناطق 22 گانه( عملکرد سال 1394 در دست 
چاپ می باشد که به محض چاپ، جهت بهره برداری ارسال خواهد شد. خاطر نشان می 
سازد، نرخ مالیاتی جهت محاسبه مالیات بر درآمد اجاره املاک اشخاص حقیقی برای 
عملکرد سال 1394 نرخ ماده 131 قانون مالیات های مستقیم مصوب 27-11- 1380، قبل 
از اصلاحیه 31-4-1394 می باشد. مسئولیت نظارت بر حسن اجرای مفاد این بخشنامه بر 

عهده مدیران کل   امور مالیاتی مستقر در مناطق 22 گانه شهر تهران خواهد.

شروط گرفتن دسته چک جدید در بانک ها

برای گرفتن دسته چک جدید، صاحبان حساب های 
جاری باید چه شرایطی را داشته باشند؟ 

 بسیاری از دارندگان دسته چک از شرایط دریافت مجدد دشسته چک اطلاعی ندارند و 
همین باعث بوجود آمدن مشکلاتی برای آنها می شود.  

  افتتاح حساب جاری و دریافت دسته چک دارای شرایطی است که باید در هنگام افتتاح 
حساب از سوی بانک به اطلاع صاحب حساب برسد که معمولا این اطلاع رسانی بطور کامل 
انجام نمی شود.    بر اساس قوانین موجود در نظام بانکی کشور همه بانک ها باید در هنگام 
افتتاح حساب جاری برا ی متقاضیان، الزاما نخستین دسته چک را 10 برگی صادر کنند.  
در صورت کارکرد مناسب حساب جاری و خوش حساب بودن بانک می تواند پس از اتمام 

برگه های دسته چک ?? برگی دسته چکی جدید به متقاضی تحویل دهد.   
 پس از اتمام دسته چک 10 برگی بانک می تواند دسته چک 25 برگی برای مشتری 
صادر کند و پس از اتمام دسته چک 25 برگی در صورت صلاحدید، بانک می تواند دسته 
چک 50برگی نیز صادر کند.   البته شرط اعطای دسته چک برای بار دوم به بعد برگشت 
حداقل 80درصد برگ های دسته چک قبلی است.  یعنی اگر دارنده حساب جاری دسته 
چک 10 برگی داشته باشد باید الزاما پس از بازگشت 8 برگ چک، درخواست دسته چک 
جدید کند. همچنین اگر دسته چک 25 برگی داشته باشد باید 20 برگ چک و اگر 50 
برگی داشته باشد باید الزاما 40 برگ چک به بانک بازگشته باشد تا بتواند دسته چک 
جدید درخواست کند.  این موضوع از شایع ترین مشکلاتی از که دارندگان دسته چک 
از آن اطلاعی نداشته و معمولا با مشکل مواجه می شوند.   بسیاری از دارندگان دسته 
چک با صدور چک مدت دار برگ های دسته چک خود را خرج کرده و بدون بازگشت 
80 درصد برگه های چک درخواست دسته چک جدید می کنند که طبیعتا مورد قبول 

بانک نمی باشد.

  وزیر نفت گفت:بیش از 95درصد جمعیت کشور تا سال 
96 تحت پوشش شبکه گازرسانی قرار می گیرند.

 بیژن زنگنه در پنجاهمین سالگرد تاسیس شرکت ملی 
گاز ایران با تاکید براینکه گازرسانی به روستاها از اولویت 
های دولت یازدهم است گفت: امسال هشت هزار میلیارد 
تومان برای این بخش اختصاص یافته و در حال حاضر به 
طور میانگین 90 درصد جمعیت کشور یعنی 99 درصد از 
جمعیت شهری و بیش از 60 درصد جمعیت روستایی تحت 
پوشش گاز هستند.زنگنه با اشاره به اینکه در سال 96 بیش 
از 95درصد جمعیت کشور تحت پوشش شبکه گازرسانی 
قرار گیرند تصریح کرد: با توجه به وجود نقاط پراکنده در 
کشور که گازرسانی به آنها نیازی نیست، پوشش بیش از 
95 درصدی به معنای گازرسانی به کل کشور است. وزیر 
نفت تصریح کرد: پیش بینی می کنیم مصرف گاز کشور 
در سال96 به 284 میلیارد مترمکعب برسد که این به آن 
معناست طی سالهای 92 تا 96 مصرف گاز در کشور رشد 
2 برابری را تجربه خواهد کرد. وی در ادامه با اشاره به این 
که جمعیت تحت پوشش شبکه گازرسانی کشور در سال 
57کمتر از یک درصد بوده است، ادامه داد: جمعیت تحت 
پوشش شبکه گاز رسانی در سالهای 68، 76و  84 به ترتیب  
9، 27 و 61.8 درصد کشور بوده که این رقم در سال 92 به 
87 و اواخر سال گذشته به 90 درصد رسیده است. زنگنه 
ادامه داد: در حالی ظرفیت پالایش گاز در سال 57حدود 
31 میلیون مترمکعب بوده که این رقم در سال 92به 548 
میلیون مترمکعب رسید که پیش بینی می شود در سال  
96 به هزار میلیون مترمکعب برسد.وی گفت: تولید از پارس 
جنوبی در سال 84، 41 میلیارد مترمکعب بوده و در سال 
92به 95میلیارد مترمکعب و در سال 94به 130 میلیارد 
مترمکعب رسیده و در سال 96 به 236 میلیارد مترمکعب 
می رسد که براین اساس ظرفیت پالایشی گاز نیز باید 
افزایش یابد.وی با یادآوری این که با پیگیریهای انجام شده 
مشکلات مالی در پارس جنوبی رفع شده است، اظهارکرد: 
با حمایتهای صورت گرفته فازهای 12، 15، 16و 17به 
تولید رسیده اند که در مجموع از محل این بهره برداری 

از این فازها 160میلیون مترمکعب به ظرفیت پالایشی گاز 
و 140میلیون مترمکعب به ظرفیت تولید گاز کشور اضافه 
شده است. به گفته زنگنه امسال فازهای 19 ، 18، 20و 21 
به بهره برداری می رسند که براین اساس تولید گاز از پارس 
جنوبی در سال 96 از 400 میلیارد مترمکعب فراتر می رود.

وی با بیان این که حدود 70درصد سبد انرژی کشور را گاز 
تشکیل می دهد، افزود: طی 2سال آینده، فرآورده های مایع 
تنها برای بخشی از حوزه حمل و نقل مصرف خواهد شد و 
مصرف گاز مایع، نفت سفید و نفت کوره نخواهیم داشت. 
زنگنه با اشاره به میلیونها دلار هزینه ای که برای احداث هر 
کیلومتر خط لوله صرف می شود، افزود: هم اکنون خط لوله 
های عظیمی برای انتقال گاز عسلویه به نقاط مصرف در 
حال اجراست، همچنین برای افزایش صادرات گاز به روزانه 

200 میلیون مترمکعب برنامه ریزی شده و در این زمینه 
صادرات گاز با خط لوله به کشورهای همسایه و پروژه ایران 
ال ان جی، در اولویت هستند. وزیر نفت گفت: در سه ماه 
نخست امسال در پتروشیمی هایی که با اتکا به گاز تولید 
می کنند در مجموع سه میلیون و 193هزار تن بوده در 
حالی که این رقم در مدت مشابه پارسال 2 میلیون و 868 
هزار تن بوده است.وزیر نفت با بیان این که سهم گاز مایع 
مصرفی نیروگاهها طی سالهای اخیر روند نزولی داشته است، 
ادامه داد: نیروگاه ها درسال 91 معادل 61 میلیارد مترمکعب 
سوخت مصرف کردند که از این میان 36 درصد آن گاز مایع 
بوده، در سال 93 حدود 27درصد و در سال 94 حدود 18 
درصد سوخت مصرفی نیروگاهها گاز مایع بوده و این سهم 

امسال به کمتر از 10 درصد می رسد. 

 رییس اتحادیه جایگاه داران سوخت درباره کم فروشی بنزین در برخی جایگاه ها می 
گوید:»کارت بانکی می تواند جایگزین مطمئنی برای کارت های سوخت باشد.«

ناصر رئیسی فرد با حضور در کافه خبر، در پاسخ به این پرسش که آیا کم فروشی برخی 
جایگاه های سوخت را قبول دارید یا خیر؟ اظهار داشت: »بهترین روش هایی که می شود 
جلوی این اتهامات را گرفت و البته قبول داریم این موضوع در بعضی از جایگاه ها وجود 
دارد، استفاده از کارت بانکی و توسعه تجارت الکترونیک است.« وی افزود: »امکان این که 
جایگاه سوختی بتواند فرآورده را با مخلوطی از هوا در باک اتومبیل توزیع کند، وجود ندارد، 
زیرا از سال 71 به بعد تمام سیستم جایگاه ها، تبدیل به سیستم شناور شد.« رییس اتحادیه 
جایگاه داران سوخت تصریح کرد: »به این ترتیب که یک موتور شناور داخل مخزن است که 
سیستم خنک کننده آن بنزین است. این موتور 2 سانت، 2.5 بالای کف مخزن یک کپسول 
است که فرآورده را وکیوم می کند و هر کدام از این موتورهای شناور به طور کامل یک خط را 
تغذیه می کنند.« رئیسی فرد عنوان کرد: »روی تمام این شناورها نیز یک نشت یاب بسته شده 
است؛ به دلیل مسایل ایمنی. اگر در مسیر کوچک ترین منفذی ایجاد شود و هوایی حرکت 
کند، کل آن خط بلافاصله به طور کامل می خوابد و شناور نیز می سوزد.« وی متذکر شد: »بر 
این اساس، این که به صورت عمدی یا سهوی کسی بخواهد هوا وارد مخزن کند، اصلا وجود 
ندارد.« رییس اتحادیه جایگاه داران سوخت اظهار داشت: »مطلبی که شما به آن اشاره کردید، 
دو حالت دارد که آن هم برمی گردد به عدم توجه مصرف کننده یا خطای کارگر.« رئیسی فرد 
افزود: »برای نمونه، شما که سوخت گیری می کنید، دقت نمی کنید که کارت خوان تلمبه 

صفر شده باشد و ممکن است با عجله سوخت گیری کنید و کارت هنوز داخل تلمبه باشد 
و شما نازل دیگری را برمی دارید و قبل از شما، یک نفر دیگر بنزین زده باشد و شما دنباله 
همان را بنزین می زنید. اثبات آن نیز سخت است و به بی دقتی مصرف کننده برمی گردد. 
بنابراین باید به طور قطع کارت را از کارت خوان تلمبه خارج کرد تا رقم آن صفر شود و دوباره 
سوخت گیری کرد.« وی تصریح کرد: »مورد دوم این است که روی میزانی که روی تلمبه 
است، دقت نکنید. اگر کارگر بخواهد سوءاستفاده کند، می آید 20 لیتر بنزین می زند و به 
شما 25 لیتر بنزین را نشان می دهد.« رییس اتحادیه جایگاه داران سوخت عنوان کرد: »این 
نکته نیز وجود دارد که در برخی مواقع بنزین به سرعت مصرف می شود و امکان دارد مردم 
این تصور را داشته باشند که بنزین کمتری گرفته اند، ولی این مساله به کیفیت سوخت و 
مواد تشکیل دهنده آن برمی گردد.« رئیسی فرد متذکر شد: »میزان گازی که به درون بنزین 
تزریق می شود و بنزین را حجیم می کند، شاید بیشتر از حد استاندارد باشد و در این وضعیت 
فقط مصرف کننده نیست که متضرر می شود، بلکه جایگاه داران سال هاست که در این زمینه 
متضرر شده اند.« وی ادامه داد: »زمانی که این فرآورده در مخازن می ماند تا زمان عرضه میزان 
زیادی از آن به دلیل گاز فراوان و تبخیر از دست می رود و زیان آن متوجه جایگاه دار است، 
زیرا ما محصولی را با حجمی مشخص خریداری کرده ایم که 50درصد آن تبخیر شده است.« 
رییس اتحادیه جایگاه داران سوخت درباره سوءاستفاده برخی کارگران، خاطرنشان کرد: »ما 
سعی کردیم به خصوص بعد از اتمام بحث سهمیه بندی، با گرفتن تعهدات جلوی این گونه 

سوءاستفاده ها را بگیریم.«

وزیر نفت اعلام کرد:

گازرسانی به کل کشور تا سال 96

کارت های بانکی جایگزین مطمئن کارت سوخت

آیا کم فروشی بنزین واقعیت دارد؟

رونوشت آگهی حصر وراثت نامحدود
آقای اصغر زال فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 250 به شرح دادخواست به کلاسه 
شماره 9/95/ از شورای حل اختلاف شهر جعفریه قم درخواست صدور گواهی حصر وراثت 
را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان محمد جواد زال به شناسنامه شماره 
0371364132  در تاریخ 1395/4/28 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه 
حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 - اصغر زال فرزند عباس ش.ش 250 ت.ت 
40/7/3 صادره از قم. 2 - صغری شکری فرزند ابراهیم ش.ش 767 ت.ت 44/5/7 صادره 
از قم.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا 
هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
قاضی شورای حل اختلاف شهر جعفریه - شعبانی

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای مجید یزدی فرزند جواد دارای شناسنامه شماره 1395 به شرح دادخواست به 
کلاسه 951209 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین 
تاریخ  در  شماره 78593  شناسنامه  به  یزدی  جواد  شادروان  که  است  داده  توضیح 
1395/4/26در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: 1 - مجید یزدی فرزند جواد ش.ش 1395 نسبت با متوفی فرزند. 2 - 
محمد یزدی فرزند جواد ش.ش 0370269535 نسبت با متوفی فرزند. 3 - اعظم کرمانی 
فرزند  غلامحسین ش.ش 55 نسبت با متوفی زوجه.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی 
درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای 
از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا 

گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای علی خدری فرزند قربانعلی دارای شناسنامه شماره 0371052718 به شرح 

دادخواست به کلاسه 951211 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده 
و چنین توضیح داده است که شادروان قربانعلی خدری به شناسنامه شماره 8 در تاریخ 
1395/4/25 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: 1 - ابوالفضل خدری فرزند قربانعلی ش.ش 3 نسبت با متوفی فرزند. 
2 - حسین رحیمی صفا فرزند قربانعلی ش.ش 344 نسبت با متوفی فرزند. 3 - علی 
اکبر خدری فرزند قربانعلی ش.ش 3305 نسبت با متوفی فرزند. 4 - محمد خدری فرزند 
قربانعلی ش.ش 179280 نسبت با متوفی فرزند. 5 - علی خدری فرزند قربانعلی ش.ش 
0371052718 نسبت با متوفی فرزند. 6 - زهرا خدری فرزند قربانعلی ش.ش 334980 
نسبت با متوفی فرزند. 7 - کبری خدری فرزند قربانعلی ش.ش 201 نسبت با متوفی 
فرزند. 8 - منیره خدری فرزند قربانعلی ش.ش 03705077890 نسبت با متوفی فرزند. 
9 - سکینه خدری شاهسون فرزند محمد علی ش.ش 351 نسبت با متوفی زوجه.  اینک 
با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی 
اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک 

ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
 آقای جمال پارس لاری فرزند عباس دارای شناسنامه شماره 2896 به شرح دادخواست 
به کلاسه 951208 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین 
توضیح داده است که شادروان امیرعلی پارس لاری به شناسنامه شماره 0374031347 
در تاریخ 1395/4/28 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن 
مرحوم منحصر است به: 1 - جمیله مظفری چهر فرزند کرم ش.ش 0372789897 
نسبت با متوفی مادر. 2 - جمال پارس لاری فرزند عباس ش.ش 2896 نسبت با متوفی 
پدر. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
 دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم



ورزشی سه شنبه - دوازدهم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444063

رفتار غیرحرفه ای اسپانسر سرخابی ها

پول می گیرند و هواداران را محروم می کنند

فصل شانزدهم با اتفاقات غیرمنتظره ای برای سرخابی ها آغاز شده و مسائلی پیش آمده 
است که نمی توان چشم روی آنها بست.

 پرسپولیس، استقلال و تراکتورسازی تبریز از اوایل لیگ قبل صاحب یک اسپانسر جدید 
شدند، اسپانسری متمول که قرار بود با حضورش، رابطه بین هواداران با فوتبال را وسعت و 

گرما ببخشد.
موضوع بسیار ساده بود، از سوی حامی مالی که در واقع یک شرکت مخابراتی تلفن همراه 
است، یک سامانه پیامکی در اختیار هواداران این تیم ها قرار داده شد تا آنها با ثبت نام در 
این سامانه، به صورت روزانه، اخبار داغ و جذاب را از داخل اردوی این تیم ها در تلفن همراه 
خود داشته باشند. به ازای هر پیامک ارسالی از سوی اسپانسر برای هواداران هر تیم، مبلغ 
200 تومان به یک حساب مشترک واریز می شد. در زمان برداشت از این حساب، باشگاهی 
که طرفدارانش، استقبال بیشتری از این سامانه پیامکی داشته باشند، سهم بالاتری از مبالغ 
خواهند داشت. در واقع قرار بود موضوع اسپانسرینگ مدرن با حضور پررنگ هواداران برای 

اولین بار در فوتبال ایران پایه گذاری شود.
و  استقلال  پرسپولیس،  اینکه  بودند.  راضی  شرایط  این  از  همه  ابتدایی  روزهای  در 
تراکتورسازی که بالاترین میزان تماشاگر و هواداران را در ایران دارند، از طریق سامانه 
پیامکی شان با هواداران در تماس باشند و طرفداران این سه تیم نیز خودجوش و خودخواسته 
با مبلغ شش هزار تومان برای هر ماه، به حمایت مالی از تیم شان بپردازند، اتفاقی خوشایند 

به نظر می رسید.
طبق اسناد مالی که چند ماه پس از امضای قرارداد از مشارکت هواداران منتشر شد، همه 
دیدند که این طرح چقدر می تواند به اقتصاد سه باشگاه تحت قرارداد کمک کند. پس به 
نظر طرح خوبی می آمد، زیرا بعد از سال ها، استقلال، پرسپولیس و تراکتورسازی توانستند با 
توان مالی بالا به بازار نقل وانتقالات بروند و ستاره های صاحب نام را شکار کنند. حالا بگذریم 
از این موضوع که به خاطر عدم برابری در دریافت پول، اختلافاتی بین سه باشگاه و اسپانسر 

به وجود آمد.
طرح اسپانسرینگ مشترک استقلال، پرسپولیس و تراکتورسازی اگر هر چقدر شیک و 
مؤثر بود، اما اشکالات عدیده ای نیز داشت. در واقع این طرح قرار بود فاصله بین هواداران و 
بازیکنان محبوب شان در سه باشگاه یاد شده را کاهش دهد، اما پس از مدتی هر سه باشگاه 
به رسانه ها پشت کرده و سامانه اینترنتی اسپانسر خود را به عنوان مرجع اصلی اخبار مدنظر 

قرار دادند.
این اتفاق سبب شد رابطه بین هواداران و باشگاه ها سرد و در مواقعی کاملًا قطع شود. 
طرفداران استقلال و پرسپولیس و همچنین تراکتورسازی نمی توانند نسبت به شنیدن 
صحبت ستاره های شان بی تفاوت باشند، اما اتفاقاتی که رخ داد، به جای آنکه باعث پیشرفت 
روابط شود، باعث انحصارطلبی اسپانسر و در اختیار گرفتن مجوز برای مصاحبه با بازیکنان، 

مربیان و اعضای تیم شد.
چنین رفتار غیرحرفه ای همچنین سبب شد تا ارتباط بازیکنان با رسانه ها که مهم ترین پل 
برای انتقال حرف، ایده، شرایط و مصاحبه اعضای تیم با هواداران بود، به صورت کامل قطع 
شود. ممنوع المصاحبه کردن بازیکنان، شرایط را بدتر کرد چون در این وضعیت هم بازیکنان 
شاکی بودند که نمی توانند شادی خود بعد از کسب برد یا ناراحتی از باخت را به گوش 
هواداران برسانند، هم مربیان تیم اجازه نداشتند با طرفداران شان صحبت کنند و سکوت 

مطلق اطراف هر سه باشگاه را گرفت.
طعنه آمیز اینکه طبق قانون، حضور بازیکنان و مربیان برای انجام مصاحبه پس از بازی در 
میکسدزون ورزشگاه ها الزامی است و آنها باید پاسخگوی رسانه ها باشند اما بازیکنان این سه 
تیم حتی در میکسدزون نیز اجازه انجام مصاحبه ندارند در حالی که باشگاه ها حداقل در این 
مورد باید از قانون تبعیت کنند. مصاحبه در میکسدزون هیچ ارتباطی به اسپانسر ندارد و در 
واقع مرجع اصلی برگزاری بازی ها سازمان لیگ است و اسپانسرهای سازمان لیگ در محل 
میکسدزون قرار داده شده تا بازیکنان در آن منطقه به مصاحبه بپردازند، اما اسپانسر مشترک 

سه باشگاه یاد شده اجازه مصاحبه در میکسدزون را هم از بازیکنان گرفته است!
البته در فصل قبل، فقط شاهد آن بودیم که باشگاه استقلال مجوز انجام مصاحبه بازیکنانش 
با سایر رسانه ها غیر از اسپانسر را گرفته بود، اما در هفته ای که گذشت، باشگاه پرسپولیس 
نیز وارد این ورطه شد. فراموش نکنید که استقلالی ها با بستن پل های ارتباطی بین باشگاه 
و هواداران، تقریباً هیچ عایدی نداشتند و تیمی که می توانست به کمک طرفدارانش به 
موفقیت های مهمی دست یابد، در نهایت با کسب نیم سهمیه لیگ قهرمانان آسیا به کارش 

پایان داد.
با  تراکتورسازی  و  پرسپولیس  استقلال،  باشگاه های  بین  رابطه  مورد  در  حال  به هر 

هواداران شان نگرانی های جدی به وجود آمده است.
مشخص نیست چه کسی تصمیم گرفته که اسپانسر فقط با استفاده از نشر یکسری ویدئو 
و مصاحبه های کوتاه و غیرحرفه ای با بازیکنان، روابط را مدیریت کند، اما با ادامه این روند، 
مشخصاً سرخابی ها متضرر خواهند شد چون بالاخره یک روز قرارداد این سه باشگاه با 
اسپانسر فعلی به اتمام می رسد و باشگاه ها دوباره به هواداران می رسند، اما رسانه ها همیشه 
هستند . کاش یک مدیر کاربلد و حرفه ای وجود داشت که به این روند پایان می داد و 

استقلال، پرسپولیس و تراکتورسازی را مجدداً در آغوش هواداران می دیدیم.
باشگاه ها باید پول بگیرند، اسپانسر جذب کنند و فعالیت های شان را با دست باز از لحاظ 
مالی ادامه دهند، اما اینکه بازیکنان را وارد این بازی کنند و آنها را از حضور در رسانه ها محروم 
کنند، واقعاً عجیب، سؤال برانگیز و غیرحرفه ای است، زیرا این سه باشگاه متعلق به مردم 

هستند نه هیچ شرکت، اپراتور و یا حتی وزارتخانه ها و دولت ها.

شکایت رسمی استقلال به کمیته اخلاق

افشارزاده: فحاشی به منصوریان و رحمتی، 
اهانت به ساحت استقلال بود

مدیرعامل باشگاه استقلال تهران با اظهار رضایت از عملکرد این تیم در اهواز، تاکید کرد 
این باشگاه موضوع فحاشی به علیرضا منصوریان و مهدی رحمتی را پیگیری خواهد کرد.

بهرام افشارزاده درباره بازی دیروز این تیم برابر همنام خوزستانی خود، اظهار کرد: پیش 
از همه چیز باید از همه بازیکنان استقلال که در گرمای طاقت فرسای اهواز تلاش زیادی 
را انجام دادند، تشکر کنم. بازیکنان استقلال به ویژه در نیمه دوم و زمانی که همه فکر 
می کردند در آن وضعیت جوی تیم ما تحلیل می رود، بازی خوبی به نمایش گذاشتند که 
این نشان از آمادگی بدنی بالای آن ها داشت. او اضافه کرد: برخلاف ذهنیتی که پیش از 
آغاز رقابت های لیگ شانزدهم مبنی بر قرعه آسان استقلال در هفته های آغازی لیگ وجود 
داشت، باید بگویم اتفاقاً ما قرعه سختی داشتیم. تیم نفت، حریف هفته نخست ما همیشه 
نشان داده که بازی با تیم های بزرگ را بلد است و در روزی که ما از حضور تماشاگران 
خود محروم بودیم، یک امتیاز از ما گرفت. استقلال خوزستان هم قهرمان لیگ گذشته و 
مدافع عنوان قهرمانی است. ما در خانه آبی های خوزستان به مصاف قهرمان فصل پیش 
رفتیم و بازی قابل قبولی ارائه دادیم و بدون شک استقلال بازی به بازی بهتر خواهد شد. 
افشارزاده با اشاره به دیدارهای آینده استقلال به سایت باشگاه گفت: هفته بعد هم با تیم 
دیگری از خوزستان بازی داریم. صنعت نفت آبادان که تیم ریشه داری است، اما مطمئنم 
استقلال در هفته سوم با هماهنگی و آمادگی بیشتر به مصاف این تیم خوب خواهد رفت و 
نخستین برد فصل را با حضور هوادارانمان جشن خواهیم گرفت. هرچند استقلال نتوانست 
در دو هفته نخست نتایج خوبی بگیرد، اما هواداران مطمئن باشند، با پشت سر گذاشتن 
هفته های آغازین و رهایی از فشار بدنسازی اول فصل و هماهنگی بازیکنان تازه  اضافه شده 
به ترکیب تیم، استقلال قدرتمندی را این فصل در لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان 
آسیا خواهند دید. وی درباره فحاشی تماشاگران در بازی دیروز به مهدی رحمتی و علیرضا 
منصوریان، بیان داد: متاسفانه دیروز شاهد صحنه های زشتی در دیدار آبی های تهران و 
خوزستان بودیم اما مجموعه استقلال حساب برخی تماشاگرنماها را از هواداران فهیم 
خوزستانی جدا می داند. ضمن این که فحاشی به سرمربی و کاپیتان استقلال، موضوع 
کوچکی نیست و به منزله اهانت به خانواده بزرگ و ساحت استقلال به شمار می آید. بدون 
شک، این موضوع را پیگیری خواهیم کرد و شکایت کتبی و رسمی خود را به کمیته 

اخلاق فدارسیون فوتبال ارجاع می دهیم.

استقلال قطعا بهتر از این می شود؛

همه اشتباهات استراتژیک منصوریان
نتوانسته  اول  هفته  دو  در  استقلال  هرچند 
هوادارانش را راضی کند اما قطعا این تیم روزهای 
بهتری خواهد داشت به شرط آنکه سرمربی آبی ها 
اشتباهاتش را اصلاح کند و فرمانده مقتدر تیمش 

باشد.
علیرضا منصوریان با ایده انقلاب کردن در استقلال 
روی نیمکت این باشگاه نشست. برای حصول نتیجه 
زمان لازم دارد چرا که در انقلاب فوتبال ساختار و 
ستون های قبلی را باید بشکنید. این درست ترین 
ساختن  برای  بود  سرمربی  این  تجسم  و  تصور 
استقلالی جدید اما  انقلاب فوتبالی او  بی عیب نبود، 

او معایبی در این مسیر داشت:
اول: علیرضا منصوریان در لیست خروجی های 
با  شاید  و  بازیکن  یک  تاثیر  تحت  شاید  تیمش 
شد.  اشتباهاتی  دچار  خودش،  فنی  دیدگاه های 
هماهنگ بودن لیست خروج با همه آنها که مشکلاتی 
با آقای )x( داشتند حتی اگر کاملا تصادفی و اتفاقی 
بوده باشد شائبه کمرنگ شدن قدرت فرماندهی 
شماره 10 قدیمی استقلال را دامن زد و این اولین 
اتفاق منفی بود بر لرزش تخت سلطنت فرمانده تیم.

دوم: علیرضا منصوریان در لیست ورودی  بازیکنان 
بهتری از لیست خروجی ندارد، یا لااقل اینگونه از دور 
به نظر می رسد تا جاییکه حالا و حداقل در این دو 
بازی با فانوس دنبال یکی مثل حنیف عمران زاده و 
میلاد فخرالدینی و وحید طالب لو می گردد. حالا 
خیلی ها حنیف را از ته دل فریاد می زنند هر چند 
او هم به پایان کار نزدیک بود اما مدافعان کنونی 
استقلال  در این دو بازی حتی از پایان حنیف هم 
ضعیف تر نشان داده اند. نمونه آن کنعانی زادگان 
است و نمونه دیگرش خود مگویان که هر روز کندتر 
از روز قبل بازی می کند و البته در مقابل استقلال 
خوزستان این راست پا در دفاع چپ به میدان رفت!

سوم: منصوریان روی سکو هم دانه درشت هایی 

یک میلیارد و صد میلیون تومانی دارد که پارسال 
ذخیره خوبی برای حنیف عمران زاده نبودند. آنها از 

روی سکو نمی توانند کمک حال استقلال باشند.
چهارم: بدنسازی استقلال حتی اگر خوب باشد، 
برای دو بازی اول لیگ استقلال را زمین گیر کرده 
نقطه صحیح  به  زمان مناسب  واقع در  است، در 
نرسیده است. امروز نه از امید ابراهیمی خبری هست 
و نه از بختیار رحمانی. خریدهای 950 میلیونی و 
650 میلیونی استقلال از فرشید باقری تا علی قربانی 

هم تا کنون نتیجه ای حاصل نکرده اند.

پنجم: در همین بدو امر معلوم است که منصوریان 
در دفاع چپ و راست با سرگیجه همراه شده است، او 
در دفاع چپ اول نورافکن، دوم مگویان و سوم میثم 
مجیدی را تست کرده و البته هنوز به نتیجه نهایی 
پس از دو بازی نرسیده است. خرید کنعانی زادگان 
آن هم بدون توجه به بندهای قرارداد این بازیکن 
دردسرهای خاص خودش را دارد و به نظر می رسد 
این بازیکن که با ملوان به دسته اول سقوط کرده بود 
تمرکز کافی برای حضور در قلب دفاع استقلال را فعلا 
ندارد. رد پای او روی هر سه گلی که استقلال تاکنون 

دریافت کرده است دیده می شود.
ششم: سرمربی استقلال در برخی پست های 
حساس اجرایی باشگاه و تیم نفرات خودش، آنها که 
اعتمادش را در جیب دارند، به کار نگرفته و به نظر 
می رسد روی نیمکت هم دستیارهای قدرتمند کم 
دارد. او حیطه اختیاراتش را و عرصه فرماندهی اش را 
با دیگران در باشگاه تقسیم کرده است و حتی برای 
نزدیک ترین پست ها مثل مدیر رسانه هم تحت 
فشار و دخالت است و تاکنون این موارد را سرسری 

گرفته است.

هفتم: علیرضا منصوریان این روزها عصبی تر از 
همه ادوار فوتبالش دیده می شود.

هشتم: او در مورد بیرون کشیدن حسین حسینی 
که در دیدار اول مرتکب اشتباه فنی نشده بود و اضافه 
کردن رحمتی که به دلیل اشتباه او استقلال دو 
جلسه دروازه بان اولش را از دست داده بود، اشتباه 
کرد. او هم حسین حسینی را از اعتماد به نفس 
خالی کرد هم هیبت رحمتی را سوزاند و هم از منظر 
سیاستمداری حالا با رحمتی باخته و همه بازیکنانش 
را داشته است اما بدون رحمتی می توانست نبود 

بازیکنان موثر خود را بهانه روز دوم کند.
سپرت را از زمین بردار!

پی نوشت: منصوریان استارت خوبی در استقلال 
در  کسانی  مشاوره  با  را  هایش  تصمیم  نداشت، 
استقلال گرفت که به گفته مظلومی مربی شان را 
تنها گذاشته بودند اما این به آن معنی نیست که 
منصوریان در این مسیر حتما شکست خواهد خورد.

او سرمایه استقلال است، کافی است خود خواه 
تر و جسورتر تصمیم های خودش را بگیرد از همان 
جنس تصمیم ها که بیرانوند را در نفت نیمکت نشین 
کرد و بازوهایش را محکم خودش انتخاب کرد و 
حتی با رد همکاری با قنبرزاده جلوی وزارت ورزش 

هم ایستاد.
استقلال خود منصوریان را می خواهد، نه فرمانده 
ای که سپر انداخته و چشم به حرف دیگران دارد. او 
خودش را پیدا می کند و استقلال بالاخره راه و روش 
همکاری با منصوریان را پیدا خواهد کرد و منصوریان 
هم با این همه بی نظمی در استقلال کنار خواهد آمد 
و به تیمش نظم خواهد داد به شرط آنکه اشتباهاتش 
را تکرار نکند، سپرش را بردارد، تصمیم های فنی را 
شخص خودش بگیرد و باج ندهد. او به مربی های 
فنی بیشتری نیاز دارد، به هسته مرکزی تصمیم 

گیری خودش از دستیار هم بیشتر نیاز دارد.

محصص : 

در فوتبال همه به هم شک دارند
کارشناس فوتبال معتقد است که کسب نتیجه  خوب در دو بازی اول تیم  ملی در انتخابی 

جام جهانی سرنوشت صعود را تعیین می کند.
مرتضی محصص درباره دیدارهای حساس تیم  ملی فوتبال در انتخابی جام جهانی 
2018، اظهار کرد: با کارلوس کی روش آینده بسیار خوبی داریم. جوان های تیم  ملی انگیزه 

خیلی خوبی دارند و با کی روش تجربه بین المللی هم پیدا کرده اند.
او ادامه  داد: بازی اول دارای بعد روانی است و مهم است که در تهران برابر قطر نتیجه  
خوبی بگیریم. این تیم خود را برای میزبانی جام جهانی 2022 آماده می کند. قطر حریف 

ساده ای نیست، اما می توانیم آن را شکست دهیم.
محصص ادامه  داد: چین هم آن تیم چند سال قبل نیست. این کشور لیگ بسیار 
خوبی دارد و بازیکنان بزرگی در آن بازی می کنند. پیروزی در دو بازی اول تعیین کننده 
سرنوشت صعود به جام جهانی است و خیلی اهمیت دارد. مطمئن هستم که با درایت 

کارلوس کی روش و آنالیز قطر، بخت خوبی برای رسیدن به جام جهانی داریم.
عضو کمیته  آموزش فدراسیون فوتبال در ادامه از انتشار قراردادهای فوتبالیست ها به 
شدت انتقاد کرد و ادامه  داد: این کار   دخالت در حریم خصوصی افراد است. فرقی ندارد 
که یک نفر کارمند است یا مدیر یا هر چیز،   بلکه هیچ کس  دوست ندارد که سایرین 

بدانند چقدر حقوق می گیرد.
او اضافه  کرد: شاید کسی حقوقش خیلی کم است یا حتی خیلی زیاد ولی دوست ندارد 
به سایرین اعلام کند. شاید بگویند رونالدو، مسی و ... قراردادهای خود را اعلام می کنند، 

ولی آنها در یک فرهنگ دیگر هستند.
محصص درباره این که گفته می شود انتشار قراردادها برای شفاف سازی فوتبال است، 
اظهار کرد: این بحث دیگری است که متخصصان امور مالی باید درباره اش نظر بدهند. 
اگر مساله شفاف نبودن تراز مالی است، ربطی به انتشار قراردادها ندارد. این کار کمکی به 

شفاف سازی نمی کند.
او همچنین گفت: متاسفانه در فوتبال ایران همه به یکدیگر شک داریم! این تصور درست 
شده که هر که در فدراسیون است، فاسد است و پول غیر قانونی می گیرد. واقعیت این 
است که برخی از همکاران ما هنوز اجاره نشین هستند و مردم نمی دانند. اگر کسی 
نخواهد قراردادش منتشر شود معنی اش این نیست که فاسد است،   بلکه نمی خواهد 

درآمدش معلوم شود.
عضو کمیته  آموزش فدراسیون فوتبال در پایان تصریح کرد: همه می دانیم که هیچ 
فوتبالیستی تمام پول قراردادش را نمی گیرد. رسانه ها باید کمک کنند که این شک و 
تردید از جامعه فوتبال پاک شود. متاسفانه در نگاه جامعه، امروز فوتبالیست پول غیر قانونی 
می گیرد، داور تقلب می کند، مدیران و مدرسان و ... هر یک به نحوی تخلف می کنند و این 

نگاه به هیچ عنوان درست نیست.

کاشانی:

 شأن باشگاه باید حفظ شود

عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس در واکنش به احتمال بازگشت رامین رضاییان به 
این تیم اعلام کرد که شأن این باشگاه بزرگ باید حفظ شود.

جعفر کاشانی در خصوص بحث بازگشت رامین رضاییان به پرسپولیس و اینکه آیا با 
چنین مسئله ای موافق است یا نه، گفت: من از این ماجرا اطلاعی ندارم، اگر پرسپولیس 
باشگاهی بزرگ و تأثیرگذار روی فرهنگ جامعه است، باید به سابقه هرکسی که قرار 
است به این تیم بیاید توجه کند. کسی که می خواهد پیراهن پرسپولیس را بپوشد باید 
شرایط آن را از هر نظر داشته باشد، ضمن اینکه شأن باشگاه بزرگ پرسپولیس نیز 

باید حفظ شود.
وی افزود: امیدوارم پرسپولیس باشگاهی باشد که همه آرزو داشته باشند، عضو آن 
شوند. هرکسی که عضو این باشگاه می شود و پیراهن پرسپولیس را به تن می کند 
یک شبه ره صد ساله را می رود و این جوان ها باید به این مسائل توجه داشته باشند. 
اینکه با پرسپولیس چه رشدی می کنند. حالا این جوان ها اشتباه می کنند و به نظرم 
باید با این بچه ها کار فرهنگی صورت بگیرد. باید با این بازیکنان جوان صحبت شود تا 
آنها توجیه شوند که پیراهن چه باشگاه بزرگی را به تن می کنند. اینکه این بازیکنان 
می توانند با نام پرسپولیس الگوی جامعه شوند و رفتار و گفتار و کردار آنها در جامعه 

الگو قرار بگیرد.
عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: بازیکنانی که به باشگاه پرسپولیس 
می آیند، باید شأن و شخصیت خود را از نظر حفظ کرده تا نماینده این باشگاه بزرگ باشند. 
بازهم امیدوارم با این بچه ها بیشتر کار فرهنگی صورت بگیرد و روزگاری باشد که هرکسی 

که فقط بازی اش خوب بود به پرسپولیس نیاید و یکسری مسائل را در نظر بگیریم.
کاشانی در خصوص اینکه اگر خودش تصمیم گیرنده باشد اقدام به بازگرداندن رضاییان 
می کند یا نه، گفت: به نظر من بازیکنی که از این باشگاه رفت، دیگر رفته است، اما چون 
اینها جوان هستند و نمی دانند چگونه باید رفتار کنند، معتقدم باید با آنها کار کرد و توجیه 
شوند، اینکه تو جوانی می توانی پنج سال دیگر در پرسپولیس باشی، قهرمان شوی و 
آینده ات اینجا رقم بخورد. این بازیکنان باید با این مسئله آشنا شوند و روی فرهنگ آنها 

کار شود.
وی در پاسخ به این سؤال که به صورت واضح اعلام کند آیا موافق بازگشت رضاییان است 
یا مخالف آن، اظهار داشت: من نمی گویم موافق نیستم یا موافق هستم، فقط می گویم 
کسی که به پرسپولیس آمد باید شرایط حضور در این تیم را داشته باشد. در پرسپولیس 
بزرگانی بوده اند که افتخارآفرینی کرده اند. اکنون هم بازیکنانی که به این تیم می آیند، باید 

پایبند به اخلاق باشند.

میزبانی: 

پافشاری کردم از چین به ریو برویم اما قبول نکردند
رکابزن المپیکی ایران گفت: خیلی پافشاری کردم که از 
چین به ریو برویم اما به در بسته خوردم، اکنون امیدوارم بتوانیم 

این خستگی را جبران کنیم تا شرکنده مردم نشویم.
قادر میزبانی درباره ی شرایط خود پس از پایان تور کینگ 
هایلک چین گفت: ما دو هفته در مسابقه بودیم و ترانسفر 
طولانی داشتیم، اکنون  از چین به تهران برگشتیم و بعد از 
7-8 ساعت باید دوباره سفر دیگری را آغاز کنیم. من خیلی 
پافشاری کردم که از چین مستقیما به ریو برویم در این صورت  
از لحاظ زمانی 35 ساعت جلو می افتادیم و  دو برابر نیز خسته 
نمی شدیم اما به در بسته خوردم  و نمی دانم علت چیست که 

این همه راه ما را به تهران آوردند.  
او ادامه داد: اکنون که به ریو برویم سه روز بیشتر نمی توانیم 
تمرین کنیم، امیدوارم بتوانم این خستگی را آنجا جبران کنیم 
تا شرمنده مردم نشویم. من بارها گفته ام مدال که نمی توانم 
بگیرم اما اگر بتوانیم با گروه اصلی مسابقه را تمام کنیم، نتیجه 

خوبی گرفته ایم.
میزبانی ایران درباره ی علت نوشتن نامه انصراف خود از رفتن 
به المپیک نیز تصریح کرد: بالاخره عموم جامعه آن چنان در 
جریان روند فنی کار نیستند و از واقعیت که چه کسی باید 
انتخاب می شد خبر ندارند. درست است که مسیر المپیک 
سربالا است و 100 درصد من نتیجه ام بهتر خواهد بود اما 
برای اینکه جو ورزش آلوده نشود و بین من و مهدی سهرابی 
و تیم مان  مشکلی پیش نیاید  و جو را آرام کنم این نامه را 
نوشتم. ای کاش فدراسیون هم موافقت می کرد  و مردم نیز می 

دیدند که من خیلی آرام کناره گیری می کنم.
رکابزن ملی پوش ایران در پاسخ به این پرسش که چرا 
تکلیف رکابزن تایم تریل ایران در المپیک مشخص نشد، 

بیان کرد: دقیقا نمی توانم در این مورد اظهارنظر کنم. در 
هر حال قادر میزبانی بر روی هیچ چیزی پافشاری نمی کند 
اگر بخواهند از من استفاده کنند در خدمت شان هستم و 
اگر شخص دیگری را برای تایم تریل انتخاب کنند باز هم 
مشکلی نیست. او در مورد شرایط تور کینگ هایلک چین 
و اینکه چقدر از توان واقعی خود در این تور استفاده کرد نیز 
گفت: بالاخره همیشه مسابقه بهتر از تمرین است و حسن تور 

کینگ هایلک این بود که در ارتفاع برگزار شد و از این  لحاظ 
برای آماده سازی بدن خوب بود. البته در این 13 مرحله ای 
که رکاب زدم، مرحله ای نبود که سربالایی تاثیر گذار داشته 
باشد  و چون تور به صورت کفی بود نمی خواستم ریسک کنم 
و خیلی در جو مسابقه بروم زیرا احتمال حادثه زیاد است، با 
این حال به این موضوع هم توجه کردم که در مسابقه هستم  

و باید نتیجه گرفت. 
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استفاده از نانوذرات، افزایش ایمنی در زنجیره  غذایی

محققان دانشگاه علوم پزشکی کردستان طی انجام یک طرح تحقیقاتی امکان انتقال 
زیستی نانوذرات در یک زنجیره  غذایی ساده  شده  دریایی را مورد بررسی قرار داده اند. نتایج 
حاصل از این طرح را می توان به منظور افزایش ایمنی در زنجیره  غذایی و محیط  زیست 

به کار بست.
به گزارش ایسنا، نانوذرات حاصل تجمعی از اتم ها یا مولکول ها با ابعاد عملکردی کمتر 
از 100 نانومتر هستند. نانوفناوری با تولید نانوذرات و کاربرد وسیع آن ها در سراسر جهان، 
رشد سریعی داشته است. برای مثال نانوذرات نقره در قطعات الکترونیکی، البسه، صنایع 
غذایی، رنگ ها، صفحات خورشیدی، لوازم آرایشی و تجهیزات پزشکی کاربرد وسیعی دارند.

این مواد که کاربردهای بسیار زیادی در صنایع مختلف دارند، سرانجام به محیط های آبی، 
خاکی و هوا وارد می شوند. این در حالی است که سرنوشت آن ها در محیط های مذکور هنوز 

به طور کامل مشخص نشده است. بنابراین انتظار می رود راهیابی این ذرات به اکوسیستم ها، 
موجودات زنده از جمله گیاهان را شدیداً تحت تأثیر قرار داده و با خطر جدی مواجه می کند.

برهان منصوری مجری طرح هدف از انجام این طرح را مطالعه  قابلیت انتقال زیستی 
نانوذرات نقره در یک زنجیره  غذایی ساده  شده  دریایی از یک نوع ماهی به یک نوع دیگر 
عنوان کرد. با بهره گیری از نتایج این طرح می توان دریافت که نانوذرات قابلیت انتقال در 
زنجیره های غذایی را ندارند و نگرانی از بابت تأثیر سمیت نانوذرات در سطوح بالاتر زنجیره ی 
غذایی در مقایسه ذرات معمولی بسیار کمتر است. ازاین رو می توان گفت آلودگی های 

زیست محیطی به مراتب کمتری در رابطه با استفاده از نانوذرات به وجود خواهد آمد.
منصوری در ادامه در خصوص اهمیت اجرای این پژوهش خاطرنشان کرد: »این تحقیق 
به عنوان یکی از پژوهش های اولیه در زمینه  تعیین قابلیت انتقال زیستی در طول زنجیره  
غذایی بوده است. یافته های این پژوهش برای شروع حائز اهمیت است، ولیکن جهت تأیید 
این نتایج نیاز به پژوهش های تکمیلی تر و جامع تر است. زیرا با تأیید نهایی این یافته ها 
می توان نتایج جدیدی در رابطه با قابلیت انتقال زیستی نانوذرات مختلف ارائه داد و از برخی 

نگرانی ها در جنبه های سلامت و بهداشت در سطوح مختلف غذایی کاست.«
 در طرح حاضر قابلیت انتقال زیستی نانوذرات نقره از گونه  آرتمیتا به ماهی گورخری 
بررسی شده است. بدین منظور ابتدا میزان تجمع زیستی نانوذرات نقره در هر سطح غذایی 
به طور جداگانه بررسی شد، بدین صورت در ابتدا سطح نانوذرات نقره در بدن آرتمیا سنجش 
شد. پس ازآن، آرتمیای مواجه شده با نانوذرات نقره توسط ماهی زبرا تغذیه شده و میزان 

تجمع این نانوذرات در بدن ماهی زبرا مورد سنجش قرار گرفته است.
 این تحقیقات حاصل تلاش های برهان منصوری- دانشجوی مقطع دکترای دانشگاه علوم 
پزشکی کردستان- دکتر سید علی جوهری- عضو هیأت علمی دانشگاه کردستان- دکتر 
نمامعلی آزادی- عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران- مهندس رئوف رحمانی 
-دانش آموخته ی مقطع کارشناسی ارشد دانشگاه علوم پزشکی کردستان- مهندس لیلا 
دکانی و مهندس صبا اصغری- دانش آموختگان مقطع کارشناسی ارشد دانشگاه کردستان- 

است.

یک متخصص قلب وعروق عنوان کرد: 

سیگارمتهم ردیف اول ابتلا به بیماری های قلبی 
متخصص قلب وعروق با بیان اینکه بروز بیماری های قلبی-عروقی و سکته قلبی به دلیل 
زندگی ماشینی درجهان وایران روبه افزایش است،گفت:استعمال سیگار، کم تحرکی و 

استرس ازعوامل اصلی ابتلا به بیماری های قلبی وعروقی به شمار می رود. 
دکتر منوچهر رادپور با بیان اینکه بیماری های قلبی وعروقی در کشور پس از تصادفات 
وحوادث دومین علت مرگ و میر به شمار می رود، افزود:تغذیه ناسالم، فشار و چربی خون 
بالا، دیابت، چاقی و اضافه وزن ازدیگر عوامل مساعد کننده بروز بیماری قلبی -عروقی است.

استاد دانشگاه علوم پزشکی مشهد ادامه داد:قلب عضوی در قفسه سینه است که کارآن 
به جریان درآوردن خون درون رگهای بدن است تا اکسیژن و مواد غذایی به همه یاخته 
ها و اعضاء بدن برسد و به همین دلیل سالم بودن و عملکرد درست آن در سلامت انسان 

نقش حیاتی دارد.
 *سیگار متهم ردیف او

 وی با اشاره به اینکه استعمال سیگار مهمترین عامل ابتلا به بیماری های قلبی است، 
گفت:درحال حاضر استعمال سیگار در بین جوانان افزایش چشمگیری دارد و از این 
 رو به عنوان متهم اصلی ابتلا به بیماری قلبی و عروقی در کشور به شمار می رود . 
این متخصص بیماری های قلبی و عروقی افزود:سیگاری ها چند برابر بیشتر در معرض 
خطر ابتلا به بیماری های قلبی قرار دارند و دود سیگار نیز در اطرافیان آنان بی تاثیر 
نخواهد بود. به گفته وی هر چه میزان،مقدارو مدت مصرف سیگار بیشتر باشد خطر بروز 

بیماری های قلبی و عروقی افزایش می یابد. 
 *فشارخون بالا را جدی بگیرید

  استاد دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت:یکی دیگر از عوامل اصلی بیماری قلبی و 
عروقی فشار خون بالا است که ضروری است افراد مبتلا به پر فشاری خون تحت کنترل 
و درمان قرار گیرد. وی با بیان اینکه فشار خون بالا منجر به تصلب شرایین در عروق قلبی 
و مغزی و کلیه می شود، افزود:فشارخون بالا درسال های اخیر بنا به دلایل مختلفی در 
کشور افزایش داشته است و باید دراین زمینه سطح اطلاعات و آگاهی مردم را پیرامون 

این بیماری افزایش داد. 
رادپور توضیح داد:خون همیشه با یک فشار ثابتی در رگ ها جریان دارد و اگر این فشار 
در اثر عوامل مختلفی زیاد شود فشار خون بالا می رود و ممکن است باعث پاره شدن 
رگ های در اندام های مهم بدن مثل مغز،کلیه و چشم شود. متخصص بیماری قلب 
و عروق بیان کرد:فشار خون در بعضی افراد به طور طبیعی همیشه پایین است و بدن 
 این افراد به فشار خون پایین عادت کرده است و مشکلی برای آنها به وجود نمی آید. 
وی ادامه داد:گاهی وقت ها علت فشار خون مشخص نیست و بدون علت بوده که به آن 
فشار خون اولیه گفته می شود.اگر فشار خون درسنین جوانی بروز کند علل وعوامل آن 

را جستجو کرد. 
رادپور توصیه کرد: برای کاهش بیماری های قلبی و عروقی باید فشار خون بیماران 
تحت کنترل و درمان قرار گیرند که اغلب طولانی مدت است و بیمار باید به طور مرتب و 
منظم فشار خون خود را کنترل و داروهای خود را به صورت منظم مصرف کند. متخصص 
بیماری های قلبی و عروقی افزود : یکی از مشکلاتی که در کنترل فشار خون در کشور 
وجود دارد نبود سطح آگاهی کامل نسبت به فشار خون است در واقع بیمار باید بداند که 
فشار خون به هر دلیلی باید درمان شود. وی اظهار کرد:پرفشاری خون جزو بیماری هایی 
است که بهبود نمی یابد بلکه کنترل می شود به همین دلیل درمان دارویی در پرفشاری 

خون مادام العمر است.
 * چربی خون بالا و خطر تصلب شرایین

برای  خطرساز  عوامل  دیگر  از  بالا  خون  چربی  اینکه  بیان  با  رادپور    
قلبی  عروق  در  چربی  گفت:رسوب  است،  عروقی  و  قلبی  بیماری  ایجاد 
کند.  می  قلبی  حملات  مستعد  را  فرد  و  شده  شرایین  تصلب   سبب 
وی توضیح داد:افزایش چربی خون با تجمع در دیواره رگ ها، تنگی آن ها را به دنبال دارد 
و به همین دلیل باعث افزایش خطر ابتلا به سکته مغزی، درد قفسه سینه و گرفتگی عروق 
می شود. به گفته وی کاهش مصرف چربی های حیوانی و روغن های اشباع نشده می تواند 

در سلامت عملکرد قلب موثر باشد. 
 *دیابت و افزایش سکته قلبی 

را  قلبی  های  بیماری  بروز  زمینه  که  است  ازعواملی  دیابت  اینکه  بیان  با  وی   
فراهم می کند، گفت:دیابت یا قند خون بالا منجر به سکته قلبی شده و آزمایش 
است.    ضروری  علامت  بی  افراد  در  حتی  خون  قند  میزان  بررسی  ای  برای   دوره 
وی با بیان اینکه بیماری های قلبی در افراد دیابتی بیشتر دیده می شود، گفت:بیماری 
دیابت با تخریب عروق خونی از عواملی خطری است که قابل کنترل است البته افرادی 
که به دیابت نوع یک یا دو مبتلا می شوند، در معرض ابتلا به بیماری های قلبی-دیابتی 
هستند. هرچه قند خون شخص بالاتر باشد، بیشتر در معرض خطر ابتلا به بیماری قلبی-

دیابتی قرار دارد. 
 *کنترل وزن و تغذیه سالم 

 وی دراین خصوص اظهار کرد:افزایش وزن )چاقی( و تغذیه ناسالم با بیماری های قلبی 
و عروقی ارتباط مستقیم دارد و از این رو تغذیه مناسب و سالم برای پیشگیری از بیماری 

های قلبی و عروقی بسیار با اهمیت است. 
استاد دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: چربی اشباع شده حیوانی و گیاهی و مصرف 
زیاد گوشت قرمز برای سلامتی قلب مضر است. وی به مقوله پیشگیری به عنوان اساس 
اصلی کاهش بیماری های قلب و عروق در کشور گفت: برای پیشگیری از بیماری های 
قلبی و عروقی، تغدیه سالم و ورزش از اهمیت زیادی برخوردار بوده و با پیروی چند نکته 

ضروری می توان به شکل قابل توجهی سطح سلامت قلبی عروقی را افزایش داد. 
رادپو توصیه کرد:روغن های جامد و چربی  حیوانی ) شامل گوشت قرمز ، خامه و کره 
( بیشترین آسیب را بر  دیواره عروق قلب وارد می کنند و بهتر است ازروغن های مایع در 
پخت و پز استفاده کرد که ضرر کمتری دارند. وی توصیه کرد :مردم از سنین 40 به بالا 

برای پیشگیری از بیماری های قلبی و عروقی به پزشک مراجعه کنند. 

یک متخصص پوست و مو :

چگونه از موخوره جلوگیری کنیم؟
یک متخصص پوست و مو گفت: موخوره مشکل شایعی در موها است که احتمال ایجاد 

این بیماری در موهای خشک و بلند بیشتر است.
مهدی سبکتکین ، اظهار کرد: مهم ترین علل  آسیب به ساقه مو و ایجاد موخوره، عوامل 
فیزیکی و شیمیایی خارجی مانند رنگ کردن موها با رنگ های حاوی اکسیدان و دکلره، 

سشوار مو، استفاده از برس های پلاستیکی و شامپوهای نامناسب است.
وی افزود: به هر اندازه که موها بلندتر باشد، احتمال ایجاد موخوره بیشتر و ساقه مو 

آسیب پذیرتر و شکنده تر می شود.
این متخصص پوست و مو با اشاره به اینکه موخوره ساختمان مو را تخریب کرده و 
منجر به دوشاخه شدن موها می شود، خاطرنشان کرد: عدم رسیدگی به درمان موخوره و 

بی توجهی به آن منجر به پیشرفت آن و در نهایت تخریب مو می شود.
سبکتکین اظهار کرد: لازم است به منظور شستشوی موها از شامپوهای ملایم که حاوی 

نرم   کننده ها هستند، استفاده شود.
وی با اشاره به درمان موخوره، تصریح کرد: برای درمان موخوره لازم است انتهای موها 
کوتاه و روزانه حداقل دوبار ساقه و انتهای موها با روغن های طبیعی مانند روغن زیتون، 

بادام و نارگیل چرب شوند.
سبکتکین خاطرنشان کرد: از شانه و برس زدن موها در مواقعی که موها خیس هستند 
پرهیز شود؛ زیرا موهای خیس به شدت آسیب پذیر هستند و بهتر است برای شانه  زدن 

موها از شانه های چوبی به جای برس های پلاستیکی و فلزی استفاده شود.
این متخصص بیماری های پوست و مو در پایان خاطرنشان کرد: در صورت شدید بودن 
و طولانی شدن موخوره لازم است جهت بررسی دقیق تر و درمان مناسب به پزشک 

متخصص پوست و مو مراجعه شود.

یک متخصص طب سنتی :

با عرق »بید مشک« تشنگی سراغتان نمی آید
یک متخصص طب سنتی گفت :عرق بیدمشک از مهمترین عرق های طب سنتی به 

شمار رفته و شربت آن از بهترین نوشیدنی های فصل تابستان است.
آیسان نوزاد، متخصص طب سنتی ؛ با بیان اینکه عرق بیدمشک یکی از عرقیجات مهم 
طب سنتی ایران محسوب می شود، گفت:  مزاج این عرق به نفع مزاج سرد و تر بوده 
یعنی بین مزاج سرد و گرم به نفع سردی و بین رطوبت و خشکی به نفع تری یا رطوبت 
است.وی با اشاره به اینکه مهمترین تاثیرعرق بیدمشک آرام بخشی و تقویت قلب است، 
افزود: این عرق خواص دارویی بسیار خوبی به خصوص در تسکین سر درد، تقویت معده 
و دستگاه گوارش ، تقویت خون سازی و از بین بردن ضعف سیستم عصبی، اضطراب و 

مشکلات خواب دارد.
این متخصص طب سنتی اظهار کرد: خاصیت آرام بخشی بیدمشک حتی در اثر بوکردن 
عرق و گل آن نیز به وجود می آید. نوزاد با بیان اینکه این عرق خواص فوق العاده مفیدی 
در فصل های گرم سال دارد، افزود: یکی دیگر از فواید عرق بیدمشک رفع عطش شدید 
و درمان گرمازدگی است و یک لیوان شربت آن از نوشیدنی مناسبی است که متخصصان 

طب سنتی برای فصل تابستان توصیه می کنند.
وی در ادامه بابیان طرز تهیه این شربت تابستانی اظهار داشت: این نوشیدنی از ترکیب 
گلاب، عرق بیدمشک ، تخم بالنگو یا شربتی و کمی ماده شیرین کننده تهیه می شود البته 

بهتر است این شربت را کمی شیرین مصرف کرد.
نوزاد در خصوص موارد ممنوعیت استفاده از عرق بیدمشک گفت: کودکان زیر دو سال، 
خانم های باردار و شیرده، کودکان و نوجوانان زیر 16 سال که به عفونت ویروسی مثل 
سرماخوردگی، آنفولانزا و آبله مرغان مبتلا هستند، افرادی که زخم های گوارشی فعال و 

خونریزی دهنده مثل زخم معده دارند نباید از عرق بیدمشک استفاده کنند.

10 تا 16 مرداد هفته ترویج تغذیه با شیر مادر؛

 تغذیه با شیر مادر کلید توسعه پایدار
که  است  مادر  شیر  با  تغذیه  ترویج  هفته  عنوان  به  مرداد   16 تا   10
آید. می  شمار  به  کودک  برای  تغذیه  بهترین  عنوان  به  مادر  شیر   همواره 

  نقطه شروع طلایی برای سالم زیستن 1000 روز اول زندگی یعنی از شروع بارداری تا 
پایان 2 سالگی ) 270 روز بارداری و 730 روز اول عمر ( است. دوره ای که کودکان بیش 
ترین تاثیر پذیری را از محرك های محیط اطراف خود دارند که آن ها را در بزرگسالی 
 در معرض بیماری های مربوط به چاقی مفرط، دیابت یا فشارخون بالا قرار می دهد. 
به طور مستقیم روی سلامتی در  است که  اول سرنوشت ساز  روز  تغذیه در 1000 
آینده ضروری  ازمشکلات  پیشگیری  برای  و  تاثیر خواهد گذاشت  پیری  و  بزرگسالی 
است. امروزه مشخص شده است مرگ و میر ناشی از بیماری عروق کرونری در سن 
امر  این  ارتباط دارد و  اول  او در دو سال  نوزاد متولد شده و تغذیه  با وزن  بزرگسالی 
نشانگر اهمیت تغذیه سالم مادر و مراقبت های دوران بارداری و شیردهی و حتی قبل 
از بارداری است. به عقیده محققان در این دوره حیاتی،محیط زیست در معنای تغذیه 
ای، اکولوژیکی، روانی عاطفی، اجتماعی اقتصادی رد پای خود را روی ژن ها بر جا می 
گذارد. بر اساس منابع علمی جهان خانواده ها باید روی کودکی فرزندانشان سرمایه گذاری 
 کنند و بدانند که بیشترین تاثیرات در روند رشد یك فرد در کودکی او تعیین می شود.

چند نکته ضروری در حوزه رشد حائز اهمیت است که از جمله آن میتوان به تکامل در دوران 
کودکی، که این تکامل هم به کودك و هم به مادر باز می گردد، اشاره کرد.تکامل دوران کودکی 
دررشد یك کودك تاثیر بسیار زیادی دارد. با اهتمام ویژه به این دوران یعنی از دوره لقاح تا پایان 
دو سالگی که 1000 روز طلایی نام دارد، می توان بسیاری از مسائلی که در آینده کودك را 
درگیر می کند، از بین برداشت. 60 درصد رشد مغز تا پایان یك سالگی و 70 درصد آن تا 
دو سالگی انجام می شود و به ترتیب 80 درصد رشد مغز تا سن سه سالگی و 98 تا 100 
 درصد رشد مغز تا پایان هشت سالگی است و این نشان دهنده اهمیت دوران طلایی است.

دانشمندان، متخصصین اقتصاد و بهداشت توافق دارند که ارتقا تغذیه در طول 1000 روز 
طلایی عمر یکی از بهترین سرمایه گذاری هایی است که می توان انجام داد. در واقع هر دلار 
هزینه شده جهت ارتقا تغذیه طی 1000 روز طلایی منجر به برگشت 48 دلار در بهبود 
سلامت و بهره وری و قابلیت تولید بیشتر می شود.  به گزارش مرکز بهداشت استان قم ،به 
عبارتی دیگر 1000 روز طلایی منجر به برگشت 48 دلار در بهبود سلامت و بهره وری و 
قابلیت تولید بیشتر شده و روزنه بی نظیر فرصت ها برای ساخت آینده سالم تر و شکوفایی 
بیشتر آینده است.متاسفانه میزان سرمایه گذاری در هزار روز طلایی نسبت به نوجوانی و 
خردسالی کمتر است و مورد غفلت واقع می شود. انتخاب این شعار در هفته جهانی شیر 
مادر،ان شاالله نقطه شروع بسیج همگانی برای افزایش آگاهی ها، ارتقا کیفیت مراقبت های 

مادر و وکودك در این دوره و سرمایه گذاری در این خصوص خواهد بود.

مطالعات نشان می دهد؛

عمر طولانی با یک ساعت ورزش روزانه
 به گفته محققان، انجام ورزش های ساده نظیر پیاده روی سریع یا دویدن می تواند 
موجب افزایش امید به زندگی شود.  به گزارش مهر، مطالعات محققان دانشگاه کمبریج 
نشان می دهد انجام فعالیت های فیزیکی نظیر پیاده روی سریع یا دویدن به مدت حداقل 
یک ساعت در روز می تواند موجب از بین رفتن ریسک مرگ ناشی از نشستن 8 ساعت یا 
بیشتر در روز شود. به گفته محققان، عدم تحرک فیزیکی با افزایش ریسک ابتلا به بیماری 
قلبی، دیابت و همچنین برخی سرطان ها مرتبط بوده و عامل بروز بیش از 5 میلیون مورد 
مرگ در سال است. برای بسیاری از افراد به دلیل شرایط کاری یا سفری یا در خانه بودن، 
نشستن های طولانی مدت اجتناب ناپذیر است. با این حال، یک ساعت فعالیت فیزیکی در 
روز ایده آل است، اما در صورت عدم امکان، حداقل انجام ورزش در روز می تواند به کاهش 
این ریسک کمک کند. مطالعات نشان می دهد افرادی که 8 ساعت در روز می نشینند اما 
تحرک فیزیکی دارند در مقایسه با کسانی که کمتر در طول روز نشسته اما فعالیت فیزیکی 
ندارند، به مراتب کمتر در معرض خطر مرگ قرار دارند. در حقیقت افزایش ریسک مرگ 
ناشی از نشستن به مدت 8 ساعت در روز با انجام حداقل روزی یک ساعت ورزش از بین 
می رود. افرادی که تحرک و فعالیت فیزیکی ندارند بین 28 تا 59 درصد بیشتر در معرض 
مرگ زودهنگام قرار دارند که مشابه با ریسک ناشی از سیگار کشیدن و چاقی است. همچنین 
مطالعات نشان می دهد 60 تا 75 دقیقه ورزش شدید متوسط در روز که معادل با 5.5 
کیلومتر پیاده روی در ساعت یا 16 کیلومتر دوچرخه سواری در ساعت است، برای از بین 

بردن ریسک مرگ زودهنگام مرتبط با نشستن بیش از 8 ساعت در روز کافی است.

محققین آمریکایی با بررسی بر روی فسیل های باستانی متوجه نحوه انقراض دسته 
جمعی گونه های نخستین جانوری شدند.

محققان دانشگاه »وندربیلت« آمریکا با انجام بررسی بر روی بقایای فسیل حیوانات اولیه 
که در نامیبیا کشف شده، متوجه شدند که نخستین انقراض دسته جمعی حیوانات به 540 
میلیون سال قبل بر می گردد و علت آن سیر سریع تکامل گونه های اولیه جانوری بوده 

است و نمی توان آن را به برخورد شهاب سنگ با زمین نسبت داد.
در این سیر سریع تکامل،  موجودات اولیه به دلیل باز ماندن از روند تکامل به صورت 

دسته جمعی منقرض شده اند.
در واقع حیات ابتدایی بر روی زمین پیچیده نبوده است و موجودات زنده ساختار چند 
سلولی داشته اند که اغلب در آب زندگی می کرند اما با سیر سریع تکامل توانستند به 
گونه هایی نظیر ستاره دریایی، مهره داران و حیواناتی شبیه به پستانداران تبدیل شوند که 
این فرآیند موجب انقراض دسته جمعی گونه های نخستین که از ساختار فیزیولوژی ساده 

تر برخوردار بودند، شده است.
به گفته محققین این انقراض موجب نابودی 50 تا 90 درصد گونه های موجود بر روی 
زمین شده که در حدود 540 میلیون سال پیش رخ داده است اما انقراض حیوانات عصر 

دایناسورها در حدود 65 میلیون سال قبل اتفاق افتاده است.

با ساخته شدن نخستین سطح زباله دریایی می توان امیدوار بود که حجم قابل توجهی 
از قطعات آلاینده آبهای جهان جمع آوری شود.

 این فناوری جدید در واقع یک محفظه زیرآبی است که بقایای پلاستیک و سایر 
زباله های شناور در دریاها و اقیانوسها را در خود فرو برده تا بدین ترتیب آبهای سراسر جهان 

از وضعیت اسفباری که امروز به آن مبتلا شده اند خارج شوند.
این فناوری در مراحل پایانی طراحی و ساخت قرار داشته و قرار است از سال آینده در 
17 کشور جهان به کار گرفته شود.دو استرالیایی در حین موج سواری با انبوهی از زباله 
های دریایی مواجه شدند و تصمیم به طراحی و ساخت این سطح زباله کاربردی گرفته اند.

این فناوری در حالی ارایه می شود که بخشهای وسیعی از جهان نظیر آبهای اطراف 
ریودوژانیور که تا چند روز دیگر شاهد برگزاری رقابتهای المپیک در آن خواهیم بود به 
شدت متأثر از زباله های شناور در آب قرار دارند.آنچه که توسط این دو استرالیایی ارایه 
شده مجهز به یک پمپ است که انواع زباله های شناور در سطح آب را به سمت خود 
مکیده و انباشه می کند.این سطح زباله قابلیت جمع آوری انواع زباله ها از جمله بطری های 

پلاستیکی، کاغذ، لکه های نفتی و سایر مواد شیمیایی را دارد.
آزمایشات صورت گرفته نشان می دهد این فناوری خطری برای ماهی ها در بر ندارد 
زیرا چندان به سطح آب نزدیک نمی شوند تا به واسطه قدرت مکش این سطل زباله در 

آن گرفتار شوند.
این فناوری در آبهای فرانسه با موفقیت مورد آزمایش قرار گرفته است.

رمز گشایی از نحوه انقراض جانوران

سطل زباله شناور چاره نجات اقیانوسهای جهان
در المپیک 2008 یا 2012 ورزشکاران المپیکی از نوارهای 
 kinesio یا kinesiology tape رنگارنگی استفاده کردند که
tape نام دارد و ما در اینجا به بررسی علت استفاده آنها از این 

نوارها می پردازیم.
نوار درمانی کششی که با عنوان نوار kinesio tape  شناخته 
می شود، یک نوار پارچه ای همراه با چسب اکرلیک است که 
معمولا به منظور درمان آسیب های ورزشکاران و اختلالات 

فیزیکی گوناگون مورد استفاده قرار می گیرد.
 در سال 2008 و 2012، ورزشکاران اغلب از نوارهایی به 
نام Kinesio استفاده کردند که توسط یک فیزیوتراپ ژاپنی 
در سال 1979 توسعه یافته بود. در حال حاضر این نوارها برای 
تیم آمریکا در المپیک ریو به طور اختصاصی ساخته شده است.

ایده استفاده از پارچه های الاستیک همراه با چسب پس 
از یک دهه از معرفی  این محصول در سال 1980 توسط 
ارتوپدیست ها، کایروپراکتیست ها، پزشکان طب سوزنی و دیگر 
پزشکان در ژاپن که اصلی ترین مصرف کننده های این نوارها 

بودند مطرح شد.
این محصول در واقع یک نوار باریک است که ادعا می شود 
قادر است 120تا 140 درصد  بیشتر از طول خودش کش 
بیاید. این نوار در مقایسه با نوارهای ورزشی سفید سنتی به 
مفصل اجازه حرکت در دامنه حرکتی بزرگتری را می دهد و از 

دوام بالاتری برخوردار است.
چندین نسخه مختلف از این چسب های روشن وجود دارد 
و در وبسایت Kinesio آمده که این نوارها ناراحتی و درد را 
کاهش داده و درناژ لنفاوی را توسط کشیدن میکروسکوپی 
پوست برطرف می کنند. آنها می گویند که از این نوارها می 
توان برای کاهش درد و التهاب، شل شدن عضلات خسته و 
کمک به عضلات برای حرکت در 24 ساعت شبانه روز استفاده 

کرد.
این نوارها به واسطه نیروی کشسانی، پوست بدن را بلند 
کرده و آن را از دیگر لایه های بافت بدن جدا می کند. فضای 
خالی به وجود آمده به خون اجازه می دهد تا جریان بیشتری 
پیدا کرده و به این شکل توانایی بدن در پاکسازی مایع لنفاوی 

افزایش یافته و به این صورت التهابات با سرعت بالاتری التیام 
می یابند.

با توجه به اینکه  استفاده از این چسب ها باعث بهبود گردش 
خون  می شود، ورزشکاران از آن برای کاهش سر درد نیز 

استفاده می کنند.
این نوارها با این هدف که دقیقا بتواند خاصیت کشسانی 
 Kinesio پوست انسان را تقلید کند به وجود آمدند. نوارهای
برای اولین بار در المپیک پکن 2008 دیده شدند. زیرا شرکت 
تولیدکننده آن بسته های زیادی از این نوارها را به 58 کشور 
اهدا کرده بود. چهار سال بعد، در المپیک 2012 لندن نیز این 

نوارها روی بدن ورزشکاران در هر رشته ورزشی مشاهده شد.
نظریه های مختلفی درباره کاربرد و تاثیر این نوارهای کششی 
رنگارنگ که در میان ورزشکاران المپیک از محبوبیت ویژه ای 
برخوردار است، وجود دارد. ورزشکاران همواره برای جلوگیری 
از آسیب دیدگی از ابزاری مانند مچ بند برای محدود کردن 
حرکات در مفاصل بدن به ویژه مچ پا و مچ دست استفاده 
می کنند و مطالعات بسیاری نشان داده اند که این  کار مانع از 

فشار آمدن و رگ  به  رگ شدن مچ ها خواهد شد.
طبق نظریاتی که در خصوص تأثیر  این نوارهای رنگی نقل  
شده است در صورتیکه این نوارها به درستی به کار گرفته 

شوند، می توانند درد را از تاندون ها یا التهاب های ماهیچه ای 
بیرون کشیده و بدن ورزشکار را بهبود بخشند. این چسب ها 
دارای موادی هستند که به تناسب با رشته ورزشی مرتبط در 
نقطه ای مخصوص چسبانده می شوند، تا درد ناشی از ورزش 
های سنگین را در آن منطقه کم کنند و هم استحکام لازم را 
در پوست و عضلات برای مقاومت در برابر فشارهای خارجی 

ایجاد کنند.
در کل هدف اصلی از بستن این چسب ها تخلیه کردن، 
کاهش  دیدگی های خاص،  آسیب  از  و حمایت  محافظت 
حرکت مفصل و جلوگیری از بروز آسیب های بعدی است. 
نتیجه بستن نوار چسب های طبی، استراحت دادن به مفصل 
است و موجب می شود که فعالیت متابولیکی در ناحیه مورد 
نظر در سطح بالا حفظ شود و از بروز آسیب ناخواسته به بافت 

عضلانی جلوگیری خواهد شد.
 همچنین چسباندن این نوارها روی پوست بدن از فشار 
ورزشکار  درد  از  و  کاسته  لامسه  نورون های  روی  موجود 
می کاهد. با این وجود از بعد علمی، هنوز مطالعات چندانی 
درباره تأثیرات حقیقی این نوارها در مقایسه با دیگر ابزارهایی 
که ورزشکاران برای التیام دردها و آسیب های خود به کار 
می گیرند، انجام نگرفته است.همواره این احتمال وجود دارد 
که نوارهای رنگی بیشتر از فایده فیزیکی فایده روانی از خود 
به جا می گذارند. برای مثال به ورزشکار یادآوری می کنند که 
درمورد منطقه آسیب دیده بدنش محتاط  تر باشد و یا این 
احساس را در ورزشکار ایجاد می کند که برای بهبود دردش 

کاری انجام گرفته است.
همچنین چند پژوهش دیگر نیز نشان داده اند که استفاده 
از این نوارها می تواند حجم مایعات را در بدن بیماران سرطانی 
کاهش دهد اما در میان ورزشکاران رایج ترین اثر این نوارها 
کاهش درد است. از آنجایی که این نوارها در کنار دیگر ابزار 
و داروهای درمانی مورد استفاده قرار می گیرند، بررسی تأثیر و 
عملکرد خود نوارها به صورت دقیق غیر ممکن شده  است. از 
این رو نتایج به دست آمده از مطالعات جزیی که روی این نوارها 

انجام گرفته با یکدیگر متفاوت هستند.

چسب های روی بدن ورزشکاران المپیکی چه هستند؟



اجتماعی 6

رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه درقم: 

شهروندان قبل از سفرهای خارجی
 به توصیه های امنیتی توجه کنند 

مشاور وزیر و رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه درقم گفت: شهروندان باید قبل از 
سفر به کشورهای خارجی نسبت به توصیه های امنیتی و حفاظت اطلاعات توجه کافی 

داشته باشند. 
حمید مکارم ، بااشاره به افزایش سفرهای خارجی در تابستان، افزود: مسافران و زائران باید 
قبل از انجام سفر به خارج از کشور، نشانی و تلفن سفارت و سرکنسولگری ایران در کشور 
مقصد را همراه خود داشته باشند که می توانند این اطلاعات را از طریق سایت وزارت 
امور خارجه به دست آورند. وی اضافه کرد: کپی گذرنامه و ویزا را به طور مستقل از اصل 
گذرنامه و ویزا به همراه داشته باشند تا اگر مدارک اصلی آن ها مفقود شد، دچار مشکل 
نشوند. وی با تاکید بر محافظت از گذرنامه در کشورهای خارجی، گفت: گاهی دزدان سعی 
می کنند گذرنامه افراد را در اماکن شلوغ از جمله هتل و یا فرودگاه بدزند و با دستکاری 
درآن ، افرادی را به داخل کشور اعزام کنند که می تواند منبع تروریسم، خشونت و باعث 
مشکلات زیادی باشد. مکارم در عین حال افزود: هر چند که دستکاری گذرنامه به لحاظ 
قوی بودن نظام امنیتی کشور ایران کشف می شود، ولی ممکن است فرد مورد نظر را 
با گذرنامه ایرانی به کشور سومی که ضریب امنیتی پایینی دارد، اعزام کنند. وی با بیان 
اینکه سوءاستفاده از گذرنامه در جهان امر متداولی است، اضافه کرد: گذرنامه را باید در 
امن ترین کیف ها محافظت کرد و اگر به هر دلیلی مفقود شد باید به سرکنسولگری ایران 
در آن کشور اطلاع داده شود. وی ادامه داد: افرادی که گذرنامه خود را گم می کنند باید 
برای بازگشت به ایران تقاضای برگ عبور کنند که با مراجعه به سفارت ایران صادر می 
شود. مکارم با تاکید بر این که مسافران نباید هنگام خروج از کشور دارویی به همراه داشته 
باشند، بیان کرد: برخی از داروها مانند استامینوفن کدیین درصدی مواد مخدر دارد و در 
اکثر کشورها جرم تلقی می شود که اگر در بار مسافر کشف شود فرد بازداشت می شود. 
وی ادامه داد: اصل نسخه پزشک و ترجمه آن به همراه مهر وزارت امور خارجه باید درکنار 
داروها باشد و در نسخه تصریح شده باشد که بیمار به این داروی نیاز دارد. وی با توصیه به 
مسافران که در فرودگاه هیچ بسته ای را از فرد ناشناس قبول نکنند، گفت: گاهی افرادی 
به مسافران کم تجربه مراجعه می کنند و به بهانه های مختلف مانند تقاضای رساندن دارو 
به بیمارشان در کشور مقصد، از آن ها می خواهند تا بسته ای را برایشان حمل کنند. 
رئیس نمایندگی وزارت خارجه در قم اضافه کرد: 99 درصد چنین مواردی دامی برای 
انتقال مواد مخدر به کشور مقصد است و فرد که با قصد انجام کار خیر مرتکب چنین 
جرمی شده است، بازداشت می شود. وی در ادامه بیان کرد: مسافران باید دقت لازم را 
در خرید دلار و ارزهای خارجی داشته باشند و از مکان غیرمعتبر ارز تهیه نکنند؛ ارزهای 
خارجی فقط از بانک ها و صرافی های معتبر همراه با رسید تهیه شود. وی همچنین به 
مسافران خارج از کشور توصیه کرد: برای راهنمایی و کمک گرفتن تنها به سراغ افرادی 
مانند ماموران پلیس و یا ماموران دولتی مخصوص راهنمایی مراجعه کنند و بدانند کسانی 
که به صورت داوطلبانه می خواهند به افراد کمک کنند معمولا قصد خیر ندارند. مکارم 
خطاب به مسافران تاکید کرد: اگر کسی در خارج از کشور به شما مراجعه کرد با دیده شک 
و تردید به وی نگاه کنید؛ کسانی که به توریست های خارجی مراجعه می کنند یا به دنبال 
دزدی اطلاعات و اموال و یا به دنبال جذب این افراد به سرویس های خاص هستند. وی 
با تاکید بر اینکه شهروندان با چشم باز به کشورهای خارجی مسافرت کنند، گفت: برای 
مسافرت به برخی کشورها مانند کشورهای آفریقایی، ناامن و یا مشکل دار توصیه های 
خاصی وجود دارد که باید با راهنمایی وزارت امور خارجه برای به دست آوردن اطلاعات 

به سایت های مربوطه مراجعه کنند. 

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

تقاطع سه سطحه ۱۵ خرداد قم
 آذرماه افتتاح می شود

 رئیس شورای اسلامی شهر قم از افتتاح تقاطع سه سطحه شهدای 15 خرداد تا دهم 
آذرماه امسال خبر داد. 

ولی الله بیاتی در جلسه یکصد و نودم شورای اسلامی شهر قم که شامگاه یکشنبه برگزار 
شد، با اشاره به مشکل ترافیکی که ساخت تقاطع غیر همسطح شهدای 15 خرداد برای 
مردم قم ایجاد کرده اظهار کرد: این پروژه سال 93 آغاز شد و قرار بود تا اردیبهشت 94 به 

بهره برداری برسد که تا امروز بیش از یک سال تأخیر داشته است.
وی با اشاره به اینکه راه اندازی این پروژه 6 ماه دیگر هم زمان می خواهد، افزود: موقعیتی که 
این تقاطع دارد، موجب شده مردم در رفت و آمد دچار مشکل شوند و خبرنگاران همواره 

از ما دلیل تأخیر این پروژه را می پرسند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تلاش شهرداری برای تسریع در اجرای این پروژه 
گفت: معاون امور زیربنایی شهرداری جلسات متعددی با پیمانکار داشته و کار را به دقت 
نظارت می کند و حتی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم هم به کمک پیمانکار آمد و 

نظارت دقیقی بر کارها صورت گرفت.
وی با اشاره به تغییری که اخیراً در مدیریت بنیاد تعاون ارتش که همان پیمانکار پروژه 
است رخ داده، ابراز داشت: همین موضوع موجب خلل در روند پروژه شده و اجرا همچنان 

کند است.
بیاتی افزود: در همین روزها مشاور بتن ریزی هم استعفا کرد که این موضوع هم مقداری 

کار را به تأخیر مواجه کرده است.
وی با اشاره به برگزاری جلسه ای در دفتر نماینده مردم قم در مجلس برای حل این مشکل 
گفت: آخرین تصمیم در این جلسه اتخاذ شد و بنا شد که پیمانکار این پروژه را تا دهم آذر 

سال جاری به اتمام برساند.
وی با اشاره به چالش های پیش روی این پروژه اظهار کرد: مهم ترین مشکل معارضات 
تأسیسات شهری بو که خط لوله اصلی فاضلاب از این طرح می گذشت. در این جلسه 
بنا شد خط لوله 1600 را قرارگاه تا چهاردهم مردادماه جا به جا کند و دو خط لوله دیگر 

توسط شهرداری جا به جا شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: قرارداد این پروژه به صورت غیر نقدی بوده که همین 

موضوع با احتساب رکود اقتصادی کشور برای پیمانکار مشکل ساز شده است.
وی ابراز داشت: نظر شهرداری این بود که پیمانکار از پروژه بیرون رفته و کار را به شهرداری 
واگذار کند اما رئیس جدید بنیاد تعاون ارتش وعده داد که در این پروژه کار را تا مدت 

مشخص شده به پایان برساند و اگر این اتفاق نیفتاد جریمه بپردازد.

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم خبر داد:

انقلاب پروژه های عمرانی در قم
 رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به افتتاح بسیاری از 
پروژه های مهم عمرانی شهر تا سال آینده، این امر را انقلابی در تأمین زیرساخت های 

ترافیکی در قم دانست. 
مصطفی سعادت طلب شامگاه یکشنبه در جلسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به روند 
پیگیری پروژه های عمرانی در شهر قم اظهار داشت: یک سال آینده پروژه هایی که از سه 
سال پیش در شورای چهارم کلید خورده بودند به اتمام می رسند و این موضوع انقلابی در 

شهر قم از لحاظ تأمین زیرساخت های عمرانی به وجود می آورد.
وی با اشاره به ویژگی پروژه هایی که در این مدت پیگیری شد، گفت: برخی از این شوارع 
در معرض دید مردم نبود و مردم از آن اطلاع نداشتند اما کارشناسان آن ها را پیدا کرده 
و برای تکمیل رینگ های ترافیکی شهر استفاده کردند. به گفته رئیس کمیسیون امور 
زیربنایی شورای اسلامی شهر قم، تکمیل این شوارع جانبی در شهر قم که شاید چندان 
در معرض دید مردم نباشد، موجب کاهش ترافیک هسته مرکزی شهر خواهد شد که این 
موضوع در یک سال آینده برای مردم محسوس خواهد بود. بلوار مرجعیت، بلوار فردوسی، 
خیابان شهید کریمی، خیابان شهید کریمی و ... از جمله معابری هستند که به عقیده وی 
وقتی بازگشایی شوند، انقلابی در زیرساخت های عمرانی در قم ایجاد خواهند کرد. سعادت 
طلب با اشاره به اهمیت و گستردگی معضل ترافیک در قم گفت: با اجرای این پروژه ها در 

سال آینده شاهد رفع اثر مشکلات ترافیکی شهر قم خواهیم بود.

 یک مقام مسئول در سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

سرمایه گذاری 348۵۵ میلیارد ریالی
 در طرح های صنعتی استان قم 

رئیس اداره طرح ها و برنامه ریزی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از 
ابتدای امسال تا پایان تیرماه، تعداد 165 جواز تاسیس واحد صنعتی با سرمایه گذاری 
ثابت 34 هزار و 855 میلیارد ریال و اشتغال زایی برای 2 هزار و 575 تن صادر شده است. 
محمد حسن تقوی افزود: گروه کالای صنایع فلزی، صنایع شیمیایی و مواد غذایی از 
عمده ترین شاخه هایی است که سرمایه گذاران اقدام به دریافت جواز تاسیس نموده اند 
که بیشتر طرح های صنعتی با توجه به امکانات موجود در شهرک های صنعتی صورت 
گرفته است.وی افزود: با توجه به امکانات فراهم شده در شهرک های صنعتی زیرساخت 
لازم جهت سرمایه گذاری به ویژه طرح های کوچک و متوسط ایجاد شده است.وی 
گفت: عمده ترین ویژگی طرح های صنعتی که در استان جهت سرمایه گذاری مدنظر 
قرار گرفته است میزان مصرف پایین آب و ملاحظات زیست محیطی می باشد. با توجه 
به قرار گرفتن استان قم در مرکز صنعتی کشور که در شعاع 300 کیلومتری آن بیش از 
65 درصد صنایع موجود کشور قرار گرفته است، ظرفیت مناسبی برای سرمایه گذاری 
در زنجیره های تکمیلی صنایع در این استان وجود دارد.استان قم دارای هفت شهرک 
صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود آباد، ثامن الائمه)ع( -قنوات- و 
فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و 

طغرود است.
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فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

اعتراف سارق لوازم داخل خودرو
 به 40 فقره سرقت

فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری یک سارق داخل خودرو در قم خبر داد و گفت: 
متهم در تحقیقات پلیس به 40 فقره سرقت اعتراف کرد. 

  سرهنگ هادی دیده ور گفت: در پی چندین فقره سرقت لوازم داخلی خودرو در استان، 
موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت تا اینکه سارق توسط مأموران پاسگاه 10قم دستگیر 
شد. وی با بیان اینکه متهم در مکان های خلوت با تخریب در خودرو اقدام به سرقت از آن می 
کرد، افزود: نامبرده در تحقیقات تکمیلی به 40 فقره سرقت لوازم و محتویات داخل خودرو 
و همچنین قطعات موتورسیکلت در قم اعتراف کرد.  سرهنگ دیده ور با بیان اینکه متهم 
اهل یکی از استان های غربی کشور است، اضافه کرد: تاکنون تعدادی از شکات شناسایی و 

تحقیقات در خصوص شناسایی سایر مالباختگان همچنان ادامه دارد . 

رئیس پلیس راه  استان قم خبر داد:

 توقیف پراید با ۱0 میلیون تومان 
خلافی در قم 

رئیس پلیس راه استان قم از توقیف یک دستگاه خودرو پراید با 100 میلیون و 300 هزار 
ریال خلافی در قم خبر داد. 

اردشیر جمشیدی راد اظهار کرد: یک دستگاه خودرو پراید به علت سرعت غیر مجاز توسط 
تیم گشت پاسگاه پلیس راه اتوبان »قم-تهران« متوقف شد. وی افزود: پس از اعمال قانون، 
با استعلام از مرکز اجرائیات مشخص شد خودرو دارای مبلغ 100 میلیون و 300 هزار ریال 
جرائم پرداخت نشده است. رئیس پلیس راه استان قم افزود: خودرو مذکور به علت جرائم 
پرداخت نشده بالای 10میلیون ریال و ثبت شکایت در سیستم اجرائیات روانه پارکینگ شد.

نجات هفت ملوان ایرانی در اقیانوس هند 
معاون عملیات نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: ناوگروه 42 نداجا، هفت 

ملوان ایرانی را از سرگردانی در محدوده شمال اقیانوس هند نجات داد. 
امیر دریادار سید محمود موسوی افزود: این ملوانان در یک فروند لنچ صیادی به مدت 2 
هفته در اقیانوس هند سرگردان بودند. موسوی اظهار کرد: یکی از ماموریت های ابلاغی به 
ناوگروه های رزمی نیروی دریایی، علاوه بر بحث حمایت و اسکورت کشتی های نفتکش و 

تجاری کشورمان، کنترل شناورهای عبوری در آبراه هاست.
به گزارش روابط عمومی نیروی دریایی ارتش، موسوی خاطر نشان کرد: این لنچ با توجه 
به وارد آمدن آسیب جدی به سیستم رانش آن تا زمانی که صاحب آن نسبت به اعزام شناور 
جدید اقدام کند به منظور جلوگیری از هجوم دزدان دریایی و سرگردانی دوباره، توسط 
ناوشکن جمهوری اسلامی ایران الوند یدک می شود و سرنشینان آن تحت مراقبت نیروی 
دریایی ارتش خواهند بود.ناوگروه 42 نیروی دریایی ارتش متشکل از ناوشکن جمهوری 
اسلامی ایران الوند و ناو پشتیبانی رزمی تنب، اواخر تیرماه به آب های آزاد و بین المللی 

اعزام شد.

فرمانده مرزبانی استان خراسان رضوی  خبرداد:

کشف محموله 3 میلیارد ریالی طلای سرخ 
فرمانده مرزبانی استان خراسان رضوی از کشف بیش از 8 هزار و 900 کیلو گرم پیاز 
زعفران و 45 کیلو زعفران از دو دستگاه خودروی ترانزیتی در دروازه مرزی دوغارون خبر داد. 
سردار "ماشاء الله جانثار" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت :مرزبانان این 
هنگ مستقر در در ایست و بازرسی 17 شهریور به یک دستگاه تریلی مشکوک شده و این 

خودرو را متوقف کردند. 
وی افزود : ماموران در بازرسی این خودرو 8 هزار و 940 کیلو پیاز زعفران را که در زیر 
بار سیب زمینی به صورت ماهرانه ای جاساز شده بود، کشف کردند.  فرمانده مرزبانی استان 
خراسان رضوی ادامه داد : همچنین ماموران این هنگ در بازرسی از یک دستگاه تریلی 

ترانزیتی دیگر 45 کیلوگرم سر گل زعفران قاچاق را توقیف کردند. 
سردار  جانثار در پایان گفت : کارشناسان ارزش ریالی این 2 محموله را بیش از 3میلیارد  

ریال برآورد کرده اند. 

کلانتر 140 پایتخت گفت: متهمان این پرونده هنگام فرار با خودروی مسروقه از سوی 
ماموران گشت انتظامی بازداشت شدند.

سرهنگ حسینی فر، در تشریح جزییات این خبر گفت:  یکشنبه شب گذشته یکی از 
تیم های عملیاتی این کلانتری هنگام گشتزنی در محدوده استحفاظی خود بود که به یک 
دستگاه خودروی مشکی رنگ که کنار خیابان به صورت روشن پارک شده بود مشکوک شده 
و برای بررسی به آن نزدیک شدند.وی افزود:در همین زمان سرنشینان خودرو که در حال 
مصرف مواد مخدر بودند پا به فرار گذاشته و سعی کردند با گریز در خیابان ها و کوچه های پیچ 
در پیچ این محدوده از دست قانون بگریزند که این امر به تعقیب و گریزی نه چندان طولانی 
میان پلیس و آنها انجامید.کلانتر 140 تصریح کرد: در حین این تعقیب و گریز، ماموران گشت 
انتظامی مشخصات خودرو مذکور را از مرکز کنترل پلیس پایتخت استعلام کردند که طی آن 
مشخص شد این خودرو مدتی پیش از محدوده تهرانپارس به سرقت رفته است و در حال 
حاضر ماموران کلانتری 126 تهرانپارس در پی دستگیری سارق یا سارقان آن هستند.کلانتر 
140 پایتخت ادامه داد: عوامل کلانتری برای متوقف کردن سارقان اقدام به شلیک هوایی 
کنند که در نتیجه متهمان پس از اینکه تعادل خود را از دست دادند در جوی آبی در یکی از 
خیابان های این محدوده افتاده و متوقف شدند.وی اضافه کرد: تبهکاران که "ف" و "ح" نام 
داشتند پس از توقف بازداشت شده و به کلانتری منتقل شدند که طی بازجویی های انجام 
شده در کلانتری به جرم خود مبنی بر سرقت خودرو اقرار کرده و طی هماهنگی های انجام 
شده مالک خودروی مسروقه به کلانتری دعوت شده و ضمن شناسایی خودرواش وسیله نقلیه 
به وی بازپس داده شد.گفتنی است، متهمان با شکایت مالباخته و بررسی سوابقشان به پایگاه 

دوم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند.

فرمانده انتظامي استان از کشف یك تن و 812 کیلوگرم 
تریاك در سه عملیات جداگانه، طي 24 ساعت گذشته در 

فارس خبر داد. 
سردار "احمدعلي گودرزي" صبح دیروز در جمع خبرنگاران 
گفت: یك تن و 55 کیلوگرم از این مواد در شهرستان لارستان 
و مابقي در شهرستان هاي ني ریز و داراب کشف شده است. 
وي افزود: در این سه عملیات 6 دستگاه خودرو سبك و 
سنگین توقیف، هشت قاچاقچي موادمخدر دستگیر و با 
تشکیل پرونده به مراجع قضائي معرفي شدند. فرمانده انتظامي 
استان فارس با اشاره به توقیف 462 دستگاه خودرو سبك و 
سنگین حامل کالاي قاچاق طي 20 روز گذشته از دستگیري 
259 نفر قاچاقچي کالا در این استان خبر داد و گفت: این 
کالاها شامل پوشاك، دارو، انواع نوشیدني، برنج، سیگار، لوازم 
خانگي و ... بوده که ارزش آن، 187 میلیارد ریال برآورد شده 
است. وي خاطر نشان کرد: در حمل این محموله ها برخي از 

قاچاقچیان سعي داشتند با استفاده از اسناد گمرکي، از چنگال 
قانون فرار کنند که با هوشیاري  ماموران، نفشه آنها نقش برآب 
شد و ضمن دستگیري آنها، کالاي قاچاق و خودروها نیز 

توقیف شدند. 
دستگیري قاتل فراري 

دستگیري یك قاتل فراري در شهرستان شیراز از دیگر 
مواردي بود که فرمانده انتظامي استان فارس در این نشست 
خبري به آن اشاره کرد و گفت: این فرد در بیستم بهمن ماه 
سال گذشته دو نفر را در شهرستان قیروکارزین با استفاده از 
سلاح کلاش، به قتل رسانده و از آن تاریخ متواري شده بود. 
سردار گودرزي افزود: با انجام اقدامات اطلاعاتي مخفیگاه این 
فرد در شیراز شناسایي و او در یك عملیات غافلگیرانه به همراه 
، یك قبضه اسلحه کمري، یك قبضه ژ3 و یك قبضه کلاشینکف 
دستگیر شد. همچنین دستگیري وي باعث شادي مردم 

شهرستان قیر از این اقدام پلیس شد. 

 رئیس پلیس اگاهی استان آذربایجان شرقی از شناسایی و دستگیری سه نفر جاعل و 
کلاهبردار که قصد داشتند با شیوه های متقلبانه، 6 میلیارد ریال کلاهبرداری کنند، خبر داد. 
سرهنگ  صابر عباس زاده   در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت:به دنبال گزارش 
پلیس آگاهی شهرستان هریس مبنی بر وصول یك فقره پرونده کلاهبرداری با شکایت یک 
شهروند علیه افراد ناشناس به اتهام معامله اشیای عتیقه، شناسایی و دستگیری متهمان در 

دستور کار قرار گرفت.
 وی افزود: ماموران پلیس آگاهی استان با همکاری ماموران امنیت عمومی شهرستان 
هریس با انجام اقدامات فنی پلیسی هر سه متهم را شناسایی و در یک عملیات منسجم 

دستگیر کردند.
  سرهنگ عباس زاده گفت: در بازرسی از متهمان تعداد 514 قطعه اسکناس یك دلاری 
جعلی ، تعداد 100قطعه اسکناس یك دلاری اصلی وده قطعه اسکناس 100 دلاری کشف 
شد. این مقام انتظامی تصریح کرد: در بررسی های تکمیلی مشخص شد موضوع اشیای عتیقه 
غیر واقعی بوده و متهمان با توسل به شیوه های متقلبانه قصد کلاهبرداری به مبلغ 6 میلیارد 

ریال را داشتند که مبلغ 2 میلیارد و 10 میلیون ریال آن را قبلا از شاکی اخذ کرده بودند.  
وی در پایان گفت: متهمان با تشکیل پرونده  به دادسرا اعزام وبا صدور قرار مناسب روانه 

زندان شدند.

 در عملیات مشترک ماموران انتظامی شهرستان های" زهک" و "هامون" ،27 تن 
پارچه به ارزش 10 میلیارد ریال که از یک دستگاه کامیون ترانزیتی به سرقت رفته بود 

،کشف شد. 
 سرهنگ محمدی منش  فرمانده انتظامی شهرستان زهک در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس، گفت: در پی دریافت پرونده ای مبنی بر اینکه یک محموله ترانزیتی حامل 23 
تن پارچه پس از بارگیری از شهر بندرعباس به مقصد کشور افغانستان نرسیده و به سرقت 
رفته است، با توجه به حساسیت موضوع مراتب در دستور کار ماموران اداره عملیات ویژه پلیس 

آگاهی شهرستان زهک قرار گرفت. 
وی افزود:  این محموله قرار بود با یک دستگاه تریلر از بندر عباس به زاهدان و سپس به 
کشور افغانستان صادر شود، اما افرادی سودجو خودرو را با ترفندهای زیرکانه متوقف و محموله 

را به سرقت بردند. 
فرمانده انتظامی شهرستان زهک تصریح کرد: با توجه به اینکه سارقان قصد داشتند 
محموله را به فروش برسانند، با انجام کارهای اطلاعاتی گسترده و مستمر و با همکاری 
ماموران انتظامی شهرستان هامون ،اموال مورد نظر شناسایی و در یک عملیات غافلگیرانه 
یک متهم  را دستگیر و پارچه های مسروقه به ارزش 10 میلیارد ریال کشف و تحویل 

مراجع قضائی شد.

تیراندازی پلیس به فرار متهمان پایان داد

سارقان خودرو های تهرانپارس به دام افتادند

فرمانده انتظامي استان  فارس خبرداد:

کشف یک تن و 8۱2 کیلو تریاک در فارس 

رئیس پلیس اگاهی استان آذربایجان شرقی  خبرداد:

دستگیری جاعل و کلاهبرداران 6 میلیاردی در تبریز 
فرمانده انتظامی شهرستان زهک  خبرداد:

کشف پارچه های ۱0 میلیاردی مسروقه 

بطور طبیعی تفاوت در سن بلوغ دختر و پسر این روند را طوری 
نهادینه کرده که پسرها باتوجه به دیرتر بالغ شدنشان باید از دخترها 
بزرگ تر باشند. با این حال فاکتور سن به تنهایی نمی تواند تضمین 

کننده یک ازدواج موفق باشد.
خیلی وقت ها زوجینی را می بینیم که با اختلاف سنی خیلی زیاد 
در کنار هم خوشبخت هستند و گاهی وقت های اختلاف سنی زوجین 
باعث کشمکش و جدایی گشته است. پس به نظر می رسد سن یکی 
از فاکتور های مهم در زمان ازدواج است که باید به آن توجه ویژه کرد 
به همین مناسبت گفتگویی ترتیب داده با خانم دکتر فهیمه ملک زاده 
عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد و از اساتید برجسته دانشگاه الزهرا تا به 

طور مبسوط این مسئله را مورد ارزیابی قرار دهیم.
فاصله سنی مناسب چه اهمیتی درموفقیت زندگی زناشویی 

دارد؟ و آیا نقش مهمی را در این زمینه ایفا می کند؟
ازدواج عبارت از فرایند علاقمندی، کشش جسمی، جنسی، روانی 
و به دنبال آن فراهم سازی شرایط اقتصادی، اجتماعی، علمی، شغلی، 
خانوادگی، شخصی دو جنس مخالف ) زن ومرد یا دختر و پسر( در 
جهت ایجاد یك زندگی مشترك توأم با تفاهم، محبت، پویایی، زایندگی، 
و هدفمند که در راس آن بیشترین تأثیرات را مذهب ، اعتقاد، عرف و 

دین دو طرف دارد.
موفقیت یک ازدواج به سطح بلوغ و تجربیات دو طرف بستگی دارد. 
واقعیت این است که وقتی پای عشق و ازدواج به میان می آید، فاصله 

سنی جادویی وجود ندارد.
نکته مهم این است که تعریف تفاوت سن و پذیرش آن، کاملا به 
فرهنگ و تربیت خانوادگی بستگی دارد. در مساله ازدواج درصورت 
فراهم بودن نیازهای اساسی و شناخت متقابل نمی توان فاصله سنی را 
از عوامل و عناصر اصلی دوام زندگی دانست. با این حال هرچقدر فاصله 
و اختلاف سنی بین زن و مرد کمتر باشد غالبا آنها به درک بهتری از 

یکدیگر می رسند.
به عنوان کارشناس مسائل خانواده در مورد  دیدگاه شما 
میزان موفقیت ازدواج هایی که با اختلاف سنی بالا رخ میدهد 

چیست؟
بدیهی است زن و مرد هرقدر تناسب و سنخیت بیشتری داشته باشند 
پیوند و ازدواج مستحکم تری خواهند داشت.در این راستا معیارهای 

زیادی وجود دارد از جمله:
یکی از معیارهای انتخاب همسر هماهنگی و تناسب بین زوجین از 
نظر فاصله سنی است. به هر حال افرادی که در محدوده سنی نزدیک 
هم باشند، تجربه ها و خاطره های یکسانی دارند و پیش زمینه فرهنگی 
مشابهی برای درک کردن یکدیگر خواهند داشت. دختر و پسری که در 
سن ازدواج قرار دارند باید حتی امکان از نظر فکری در یک سطح باشند. 
اگرچه تفاوت سن در فرهنگ ما اهمیت دارد ولی میزان آن را هیچ علم 

و منطقی با قاطعیت تخمین نزده است.
در مورد فاصله سنی زوجین زمانی که خانم از آقا بزرگ تر 
است غالباً در جامعه دیدگاه منفی تر وجود دارد، نظرتان را در 

این مورد بفرمایید؟ آیا این گونه از ازدواج ها موفق خواهد بود؟
بطور طبیعی تفاوت در سن بلوغ دختر و پسر این روند را طوری 
نهادینه کرده که پسرها باتوجه به دیرتر بالغ شدنشان باید از دخترها 
بزرگ تر باشند. با این حال فاکتور سن به تنهایی نمی تواند تضمین 

کننده یک ازدواج موفق باشد.
لیکن انگیزه زوج ها برای ازدواج با یکدیگر در این زمینه بسیار 
موثراست.  گاهی افراد با انگیزه های اقتصادی با افرادی ازدواج می کنند 
که تفاوت سنی بسیار زیادی با آنها دارند؛ ازدواجی بدون پایه های عاطفی 
و شناخت که نبودن عامل علاقه در این نوع از ازدواج ها آنها را با شکست 
مواجه می کند. در این صورت نمی توان گفت شکست این زندگی تنها 

به خاطر بالابودن سن یکی از دو زوج بوده است.
اگر چه بهترین و معمولی ترین وضعیت ازدواج این است که سن پسر 
کمی از سن دختر بیشتر باشد، یا حداقل مساوی باشند) مثلا 1 الی 5 
سال(. این  مسئله از یک جهت به خاطر این است که مدت باروری در 
خانمها محدود بوده و با آقایان متفاوت است. ونیز اینکه قدرت باروی در 

خانمها زودتر از آقایان شروع می شود، همچنین نیاز است که  آقایان 
قبل از ازدواج، علاوه بر  بلوغ جسمی و فکری، به استقلال اقتصادی نیز 
برسند، که این به زمان بیشتری نیاز دارد. به هر حال این نسخه غیر قابل 

نقض نیست که  لازم به توضیح است.
توضیح اینکه فرد باید بداند که ازدواج امر مقدسی است. وباید با 
آداب وشرایط خاص خود صورت گیرد. همسر انتخابی می بایست تمام 
معیارهای اساسی و مهم مورد نظر فرد را که لازمه یک زندگی توام با 
خوشبختی هست را دارا باشد. این بدان معنا نیست که در تمام این 
پارامترها و معیارها صد درصد و کامل باشد چرا که معمولا نمی توان 
فردی را پیدا کرد که تمام معیارهای مورد نظر را داشته باشد، بلکه به این 

معناست که حداقل نمره قبولی را داشته باشد. 
نکته مهم اینکه اختلاف سنی دختر و پسر نباید آنقدر زیاد باشد که 
دوره رشدی آنها متفاوت شود و در علاقه ها، سرگرمی ها ، طرز نگرش 
و بینش و انرژیهای روانی با هم متفاوت و یا احتمالا درگیر شوند. مثلا 
ازدواج دختر 16 ساله ای را با پسر 30 ساله در نظر بگیرید. در حالیکه 
دختر در آغاز راه هیجانات، علاقمند به شیطنت های نوجوانی، کوهنوری 
و جست و خیز و مهمانی و .... است ، پسرکار و تفکر و  مطالعه ، فیلم 
و موسیقی و گوشه ساکت خانه جهت استراحت را بیشتر می پسندد. 
همچنین دیدگاه آقا توام با تجربه و احتیاط است و دیدگاه دختر نوجوان 
ریسک و فعالیتهای نو و بدیع است.نکته مهم بعدی این است که علاوه 
بر سن شناسنامه ای باید به سن و بلوغ عقلی، اجتماعی، فرهنگی و 
ظاهر وی  نیز توجه کرد. بعضی وقتها دختری ممکن است 3 سال از 
پسری بزرگتر باشد، اما با نشاط  و پرانرژی است. و علاقمندیها و تمایلات 
مشترکی با پسر دارد. لذا علاوه بر سن تقویمی، لازمست که به ظاهر ، 

طرز فکر و نگرش هم توجه عمیق شود.
آیا نوع نگرش خود همسران هم در این زمینه تاثیر گذار 

است؟
بطور کلی نحوه تفکر پسر  و دختر، نسبت به اختلاف سنی در ازدواج 
) بزرگتر بودن دختر از پسر(، بسیار مهم است. اگر پسری از همان اول 
با تردید به بزرگتر بودن همسرش بیندیشد، او آمادگی دارد که بعدها  
با کنایه اطرافیان به هم بریزد و این مسئله را مرتب به رخ همسرش 
بکشد. اما در برابر پسری که درگیر این گونه مسائل نیست به سادگی 
از کنار این مسئله می گذرد. همچنین دختری که به این مسئله )سن 
زیاد( حساس هست. بعدها هر مسئله را در رابطه اشان به خودش و سن 
بالایش نسبت می دهد. که این  موضوع از آسیب پذیریها وبحرانهای 

چنین ازدواجهایی هست.
واکنش خانواده ها نسبت به این نوع ازدواج ها معمولا چگونه 
است؟ آیا دیدگاه خانواده می تواند باعث شکست و یا موفقیت 

در این نوع از ازدواج ها شود؟
 نظر خانوادهای دو طرف هم در این زمینه از آنجا مهم است که ممکن 
است با سخت گیریهای خودشون منجر شوند که دختر و پسر نظرشان 
کم کم به هم عوض شود. خانواده ها باید با این مسئله منطقی برخورد 
کرده وقبل از اینکه بررسی کنند واکنش منفی نشان ندهند گاهی این 
گونه ازدواجها نتایج خیلی خوبی داشته بلکه باید به آنان کمک کنند که 
بهترین تصمیم را بگیرند و توجه داشته باشند که سن یکی از معیارهای 
ازدواج است نه همه معیارها.اگردوطرف شرایطی خوبی برای زندگی 

مشترک دارند بهتر است با آنان همراه شد.
چه آسیب هایی ممکن است در کمین زوجی هایی باشد که در 

آن زن از همسرش بزرگ تر است؟
از آسیب هایی که ممکن است در صورت بزرگ تر بودن خانم پیش 

بیاید این است که:
ممکن است بجای نقش همسری نقش مادری به عهده بگیرید؛ یعنی 
زن با سن بالاتر از مرد چون خود را پخته تر، باتجربه تر و عاقل تر از مرد 
کم سن و سال می   داند )که  غالب اوقات می  تواند نگاه درستی هم باشد( 
در طول زمان با تغییر نگاه همسری به نگاه مادری، شروع به نصیحت، 
اندرز، سرزنش و آموزش شوهر خود می کند و در عین حال ممکن 
است یکی از این اتفاق ها بیفتد: گاهی زن دچار خستگی، درماندگی 
و استیصال می  شود چون شوهر در حال مبارزه و حل مشکلاتی است 
که زن آن را قبل تر به نوعی تجربه کرده و برخی رفتارها، ناپختگی ها 
و حتی خطرکردن های معقول مرد برایش جذاب نیست و حتی او را 
به نوعی بی مسئولیت تصور می  کند. در برخی موارد، مرد برای حفظ 
اقتدار مردانه، شروع به مقابله و ایستادگی در مقابل همسرش می کند 
طوری که حتی شاید نظرهای پخته و منطقی او را هم نپذیرد و محیط 

پرتنشی ایجاد کند.
همچنین اگر بر اساس توانایی مالی زن ازدواج انجام شده باشد.، چند 
حالت ممکن است پیش بیایید؛ زن احساس عشق واقعی از مرد نگیرد، 
زن به خاطر مسئولیت امور مالی، دچار فرسودگی جسمی   و روانی شود 
و رابطه به تعارض کشیده شود. البته بعضی از مردان بخصوص مردان 
وابسته که همیشه دنبال فرد حامی   در زندگی خود بوده اند یا از لحاظ 
مالی وضعیت چندان مطلوبی ندارند، این وضعیت را احتمالا با رضایت 

می پذیرند.
ونیز اگر ازدواج با تصور تغییر کردن و خود را وفق دادن انجام شده 
باشد؛ این اشتباه رایج وجود دارد که افراد، مخصوصا خانم ها فکر می  کنند 
با تزریق عشق و محبت و علاقه می   توانند طرف مقابل را تغییر دهند که 
به هیچ وجه درست نیست. در بیشتر موارد این رفتار باعث بروز تغییرات 
ماندگار و نهادینه در طرف مقابل نمی   شود. از طرفی، دور شدن از خود 

واقعی و خود را مطلوب دیگری کردن، بالاخره به تدریج باعث نارضایتی 
از خود می شود و کم کم تنش و بحران با بازگشت به خود واقعی ایجاد 

خواهد شد.
در هر حال توصیه اکید می شود با اختلاف سن )بزرگتر بودن خانم(

قبل از دادن جواب مثبت  به یکدیگر حتما از یک مشاورمتخصص کمک 
بگیرند. اگرتصمیم گرفتید جواب مثبت بدهید دیگر مردد و حساس 

نباشید. 
اگر زوجی برای مشاور به شما مراجعه کنند که دارای اختلاف 

سنی مناسبی نباشند چه توصیه هایی به آنها خواهید کرد؟ 
*مراقب باشید به همسری کنترل گر تبدیل نشوید، از آنجا که تفاوت 
سنی میان زوجین خصوصاً زمانی که مرد بزرگ تر است و دختر هم در 
سنین بسیار پایین به سر می برد می تواند زمینه ناهمسانی در اندیشه و 
افکار فردی و اجتماعی را میان همسران فراهم آورد، این احتمال وجود 

دارد که دچار بحران شوند.
در واقع بسیاری از افراد بزرگ تر در ازدواج های بافاصله سنی زیاد 
معتقدند مسئولیت »تربیت« همسر نوجوان شان به عهده آنها واگذار 
شده است در نتیجه ممکن است ناخواسته در مقام یک والد شروع به 

سخت گیری و کنترل خارج از عرف همسر نوجوان شان کنند.
*مسلما در ازدواج هایی با شکاف سنی بالا خصوصا زمانی که زوجین 
کم سن و سال هستند، فرد کوچک تر ممکن است به تفریحات، 
سرگرمی ها و رفتارهایی علاقه مند باشد که شاد و پرهیجان است اما 
از نگاه فرد بزرگ تر چندان پسندیده و مقتضی مقام و شان فرد متاهل 

نیست.لذا توصیه می شود در کناریکدیگر باشید نه در مقابل.
بسیاری از خانم هایی که در سنین پایین و در اوج نوجوانی زندگی 
مشترک را آغاز کرده اند ممکن است بعد از گذشت سال ها از زندگی 

شان به دنبال شکوفایی استعدادهایشان باشند.
در چنین شرایطی مرد ممکن است شاهد آزمون و خطاهای زن 
برای به دست آوردن شغل، جایگاه اجتماعی، حل مشکلات شخصی و 
ارتباطی اش باشد. در واقع فرد کوچک تر با حرکت به سمت سنین رشد 
و پختگی، رفتارهایی را نشان می دهد که در واقع مقتضی سن اوست و 

بخشی از فرآیند طبیعی رشد محسوب میشود.
اینجا است که ممکن است شوهر )همسر بزرگ تر( که تاکنون 
همسرش را فردی صرفاً »تابع« می شناخته، ممکن است با ایجاد چنین 
تغییراتی به اشتباه بیندیشد که او مشغول سرکشی و طغیان است و 
باید در مقابل چنین تغییراتی ایستادگی کرد. در شرایط مذکور چنانچه 
زوجین از قدرت گفت وگوی منطقی و انعطاف بر سر تغییرات به وجود 
آمده برخوردار نباشند دیر یا زود شاهد جدایی عاطفی و روحی آنان  از 
یکدیگر خواهند بود.لذا در این گونه موارد باید بتوانند بحران را مدیریت 

کنند.
بعضی با تمسک به ازدواج پیامبر و حضرت خدیجه فاصله 
های سنی زیاد میان زوجین را توجیه میکنند آیا این یک 

استثناست یا میتواند الگو باشد؟ 
پیامبر )ص(با حضرت  ازدواج  به  باتمسک  برخی  فرمودید  اینکه 
خدیجه)س(ازدواج با دختر سن بالاتر را توجیه می کنند باید عرض کنم 
، اول اینکه ایکاش در تمام امور آن بزرگواران را الگو قرار می دادیم نه فقط 

مواردی راکه قصد داریم....
دیگر اینکه ازدواج چیزی نیست که ما از استثناها بهره بگیریم بلکه 
ازدواج در مورد هر فرد شرایط خاص خود را دارد و اهداف افراد در 
این مورد متفاوت است هر فرد باید در مورد مذکور شرایط ،خصوصیات 
واهداف خود را مد نظر قرار دهد .بله خیلی موارد داریم که علی رغم 
اختلاف سنی ازدواج های موفق و پایداری بوده اند بستگی به شرایط 
و اهداف طرفین داردکما اینکه ما بعنوان یک مسلمان وپیرو جضرت 
وموفق  خوشبخت  زوج  بعنوان  را  بزرگواران  آن  زندگی  توانیم  می 

الگوقراردهیم.
اگر در پایان نکته را لازم می دانید بفرمایید؟

در پایان لازم می دانم این نکته را یادآور شوم که در ازدواج  سن نمی 
تواند مهمترین نقش را داشته باشد بلکه این ایمان، اخلاق، گذشت و 

محبت است که باعث استحکام پیوند زوجین می شود.

اختلاف سنی در ازدواج و اما اگرهای آن






